
ثبت نام 200 هزار كارگر ساختمانى 
در سامانه جامع رفاهى

ايسنا: معاون رفــاه اجتماعى وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعــى به ثبت نام 200 هــزار كارگر 
ساختمانى در ســامانه جامع رفاهى اشاره كرد 
و گفت: از اين تعداد 50 هزار نفر شــغل و مجوز 
صنفى ديگرى داشــتند. احمد ميــدرى افزود: 
بررسى ها نشان مى دهد ابزار مؤثر در اين حوزه، 
فناورى اطلاعات است. در همين راستا وزارت رفاه 
بر اساس قانون ســال 1383 موظف به تشكيل 
پايگاه اطلاعات رفاه اجتماعــى بوده كه در همه 
دولت ها مصوباتى داشته اما در عمل اجرايى نشد 

تا اينكه در اين دولت به مرحله عملياتى رسيد.

هجمه تبليغات دمنوش هاى لاغرى
جامعه: مديركل  دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت 
بهداشت از تبليغات مكرر دمنوش هاى لاغرى  در 
صداوســيما و فضاى مجازى بخصوص كانال هاى 
تلگرامى انتقاد كرد. دكتر زهرا عبداللهى در خصوص 
تبليغ محصولات لاغرى در قالب دمنوش با برندهاى 
مختلف گفت: افرادى كه نماينده شركت هاى توليد 
كننده اين دمنوش ها هستند با حضور در برنامه هاى 
مختلف تلويزيونى با تبليغات اغوا كننده و غيرعلمى 
محصولات خود را با عنوان معجزه اى براى رهايى از 
لاغرى تبليغ مى كنند. مديركل دفتر بهبود تغذيه 
جامعه وزارت بهداشت با بيان اين كه چاقى در طول 
زمان و در اثر اضافه دريافت كالرى و تجمع چربى در 
بدن ايجاد مى شود، گفت: به همين ترتيب كاهش 
توده چربى بدن هم به روش درســت و علمى و به 
زمان نياز دارد و بتدريج اتفــاق مى افتد. وى تأكيد 

كرد: شايد اين دمنوش ها يا در كل داروهايى كه به 
عنوان لاغرى تبليغ و فروخته مى شوند براى مدت 
كوتاهى باعث كاهش وزن شوند اما بايد دانست كه 
نقش رعايت رژيم غذايى و افزايــش تحرك بدنى 
براى كاهش وزن بسيار مهم است و به همين دليل 
حتى در طرز مصرف اين فراورده ها هم نوشته مى 
شــود همزمان با مصرف فرآورده، رژيم غذايى خود 

را رعايت كنيد و فعاليت بدنى منظم داشته باشيد.

اعتراض 140 هزار فرهنگى به 
بودجه 96

ايلنا: اعتراض 140 هزار فرهنگى معترض به بودجه 
سال آينده آموزش وپرورش بصورت صحافى شده به 
نمايندگان كميســيون آموزش، كميسيون تلفيق و 
هيأت رئيسه مجلس تحويل داده شد. محمد حبيبى، 
فعال صنفى معلمان با اشاره به اينكه 110 هزار امضا 
از سوى فرهنگيان به صورت مجازى و 30 هزار امضا 
به صورت دستى در مدارس در اعتراض به اين بودجه 
جمع آورى شــده، گفت: ما گفتيم كــه نمايندگان 
مجلس هم مى توانند از طريق لايحه اقدام به افزايش 
بودجه كنند، اما آنها پاســخ دادند كه احتمالاً دولت 
مخالفت مى كند و شــوراى نگهبان نيــز با توجه به 
مخالفت دولت و بار مالى كه به دنبال خواهد داشت، 
مخالفت خواهد كــرد. وى با بيان ايــن كه آموزش 
و پــرورش مى گويد 98 درصد بودجــه فقط حقوق 
كاركنان است، افزود: با اين شرايط بحث هايى مانند 
اعتبار مربوط به سرانه مدارس و امكانات و غيره عملاً 
به محاق مى رود. اين فعال صنفى با اشــاره به اينكه 
براى رتبه بندى و پاداش پايان خدمت بازنشستگان 
براى ســال آينده اعتبارى در لايحــه دولت در نظر 
گرفته نشده اســت، گفت:  نمايندگان گفتند كه در 
حال صحبت هســتيم تا حتى الامكان پاداش پايان 

خدمت بازنشستگان 95-94 پرداخت شود.

ثبت 50 هزار شكايت از تخلف 
دستگاه هاى ادارى

تسنيم: رئيس مركز رسيدگى به شكايات مردمى 
سازمان بازرسى كل كشــور با تشريح نحوه گزارش 
تخلفات و سوء جريان هاى مالى و ادارى دستگاه هاى 
اجرايى به اين ســازمان، از ثبت افزون بر 50 هزار 
شكايت، گزارش و اعلام مردمى طى يكسال گذشته 
خبر داد. محمدرضــا اتفاق كهنمويى با اشــاره به 
كانال هــاى ارتباطى مــردم با مركــز متبوع خود، 
گفت: راه هــاى مختلفى را براى دريافت شــكايات 
و گزارش هاى مردمى شــامل ســامانه اينترنتى، 
شــماره تلفن 136، مراجعات حضورى، نامه هاى 
پستى و ... داريم كه شماره تلفن سراسرى 136 در 

دسترس ترين آن است . 

مسؤولان  اين زنگ خطر را جدى 
بگيرند

زور آزمايى  كشورآذربايجان  
براى مالكيت ورزش  زورخانه اى

ورزش/ سال 92 بود كه آذربايجانى ها طى 
يك اقدام واهى دنبال اين بودند كه ورزش 
اصيل و با ريشــه چوگان را كــه متعلق  به 

ايرانيان بوده و هست...

خط قرمز/  اعضاى يك باند كه با جعل اسناد 
قصد برداشت هاى نجومى از حساب مشتريان 
يك مؤسســه مالى و اعتبارى در مشــهد را 

داشتند، در اولين دستبرد خود به دام افتادند...

1315
دستبرد بزرگ اينترنتى به 

حساب هاى يك مؤسسه مالى و 
اعتبارى در مشهد

چند پيشنهاد براى خالى كردن بيشتر 
سفره مردم!

من يك شماره تلفن همراه دوم دارم كه چند سال پيش يك خواننده 
علاقه مند به مقاله هاى من كه موبايل فروش بود، شبى در بندرعباس 
كه در جمعى بوديم و من به پرســش هاى تاريخى آن جمع پاسخ 
مى گفتم، در نهايت اصرار و با مهربانــى و اخلاص به من اهدا كرد. 
من با اين تلفن همراه از طريق كارت اعتبارى يك شركت خصوصى 
مكالمه مى كنم كه هر از چندگاه 20 يا 15 هزار تومان مى دهم و آن 
كارت را مى خرم كه اول ماليات بر افزوده اش را كم مى كنند. من با 
اين گوشى زياد كار نمى كنم و وقتى كه گوشى اصلى ام شارژ ندارد يا 
در حال شارژ شدن است، از آن براى مكالمه استفاده مى كنم. حتى 
از جوايز قلابى كه مى دهد و يك روز مكالمه رايگان هم نه استقبال 
مى كنم نه دروغ هاى آن را كه به مشــتركين 200 ميليون تومان 
جايزه مى دهد، مى پذيرم و راست مى دانم. هر زمان مكالمه كوتاهى 
با اين تلفن مى كنم از صورت بهاى بــالاى 300 تا 500 تومانى كه 
روى صفحه نقش مى بندد، يكه مى خورم. اين شركت كه در ايران 
تقريباً مردم را سر كيسه مى كند نمونه كامل گران فروشى، اجحاف و 
بى انصافى است و چون خودش و اپراتور دولتى روى مخابرات ايران 

چنگ زده اند، مردم را چپاول مى كند.
هر زمان من ناچار به مكالمه با اين تلفن مى شــوم، حيرت مى كنم 
كه اين شركت متعلق به كيست و چه قدرتى براى غارت مردم دارد. 
در آمريكا و هر كشور ديگرى صدها شــركت مخابراتى خصوصى 
با هم رقابت دارند كه شما مشترى آن ها بشــويد. مى بينيد كه به 
تلويزيون هاى تجارى پول مى دهند كه آنان مسابقاتى ترتيب دهند 
و شــما تلفنى با آن ها تماس گرفته يا پيامك بفرســتيد تا كسب 

درآمد كنند.
در اينجا اين شــركت هاى محترم انحصارى كارى را مى كنند كه 
شركت ســابق نفت انگليس و ايران با ايران و ايرانى نمى كرد.اين 
شركت در مقابل نفتى كه تقريباً مفت مى برد دست كم در خوزستان 
تأسيساتى ســاخته بود. بهدارى و بيمارستان شركت نفت و سالن 
سينما و مؤسسه هاى حمل و نقل در شهر و روستا راه اندازى مى كرد.
تنها شركت مخابرات نيست؛ چند روز پيش صورت حساب شركت 
آب و فاضلاب خانه را آوردند. (منظــور از خانه يك مجموعه چند 
آپارتمان مسكونى اســت) جمع مبلغ 1/543/000 ريال است آب 
بها را حساب كرده اند 904/751 ريال آبونمان آب 117/323 ريال 

ماليات 97/388 ريال 
اما تبصره (معلوم نيست تبصره چى و بابت چه موردى است. معمولاً 
يا هيأت مديره خودشــان تصويب مى كنند يا مى برند به مجلس 
شوراى اسلامى، نمايندگان محترم كه حقوق بين 18 ميليون تا 21 
ميليون تومان دريافت مى كنند و انواع تسهيلات و تخفيفات تصويب 
مى كنند) آرى تبصره كه نفهميدم چيست 320/995 ريال آخر از 

همه مردم سهم آبفاى روستاها را مطالبه مى كنند.
سهم آبفاى روستاها چه ارتباطى به مشتركين آب و فاضلاب دارد؟ 
مگر هر ســال ميلياردها تومان براى عمران روســتاها تخصيص 
نمى يابد؟ من پيشــنهاد مى كنم حال كه ريش و قيچى در دست 
خودشان اســت تبصره هاى زير را هم بگنجانند كه مردم درست 

و حسابى سر و كيسه شوند و حقوق هاى كلان تأمين محل شود.
1- تبصره هزينه هاى تأسيس شبكه آب تهران در سال هاى 1326 

تا سال 1334 هـ.ش
2- تبصره هزينه ساخت سد كرج در ســال هاى 1335 تا 1340 

هـ.ش
3- تبصره كمك به هزينه هاى ساخت ده ها سد در سراسر كشور در 

سال هاى قبل و پس از انقلاب اسلامى
4- تبصره استفاده از حمام خانگى

5- تبصره كمك به صاحبان بلاشغل شده گرمابه هاى عمومى كه 
تعطيل شده اند.

دادگاه هاى آمريكا و كانادا هر روز احكامى عليه دارايى هاى نقدى و 
املاك و مستغلات و حتى كتيبه ها و الواح باستانى تخت جمشيد 
كه پروفسور هرتسفلد در سال 1312 هـ.ش /1933 براى ترجمه از 
زبان ميخى به زبان انگليسى به آمريكا برد و هنوز قسمتى از آن در 
آمريكا مانده، صادر مى كنند .چند روز پيش دادگاهى در كانادا 300 
هزار دلار حكم محكوميت ايران را صادر كرد كه بلافاصله از وجوه 

مسدود شده ايران و كانادا برداشت مى كنند.
احكام محكوميت مالى ســنگينى در دادگاه هاى بيگانگان صادر 
مى شــود ســخنگوى وزارت امور خارجه هم مى گويد اين احكام 
غيرقانونى است ولى مأموران اجراى دادگســترى آمريكا و كانادا 
مى روند و احكام را اجرا مى كنند. من نمى دانم چرا اينقدر ايران پول 
نقد و ملك و مستغلات در آمريكا و كانادا دارد كه دسترسى به آن ها 

تا اين حد آسان است. 
متأســفانه دســت دولت ايران نمك ندارد. چنــدى پيش رئيس 
جمهورى سودان كه دولت ايران مرتباً به او و رژيم ضعيف و ناتوانش 
انواع كمك ها را مى كرد بــه طمع دريافت يكــى دو ميليارد دلار 
از عربســتان ســعودى نه تنها رابطه اش را با ايران قطع كرد، بلكه 
دستور داد محل سابق سفارت ايران را از مالك سودانى آن خريدند 
و با بولدزر خراب كردند و آن را تبديل به مســجدى به نام عمربن 

خطاب كردند.
ما در مورد كشورهاى به اصطلاح دوست اشتباهات زيادى مى كنيم؛ 
عده اى ماهيگير ايرانى در سومالى به حالت اسارت و بردگى زندگى 
مى كنند و از دزدان دريايى ســومالى قبلاً چند صد هزار دلار فديه 
براى آزادكردن آنان مطالبه مى كردند كــه حالا اين مبلغ را به 30 

هزار دلار كاهش داده اند.
معاون كنســولى وزارت امــور خارجه، آقاى قشــقاوى در نهايت 
خونســردى مى گويد: سومالى و جيبوتى روابطشــان را با ما قطع 
كرده اند و ما تماسى نداريم كه بتوانيم اين ماهيگيران را آزاد كنيم 

به همين راحتى؟ 
چه ايرادى دارد در حاشيه جلســاتى كه برگزار مى شود، مسؤولان 
كنفرانس فلســطين از ميهمانان محترم كشــورهاى اســلامى و 
آمريكايى و آفريقايى كه از 70 يا 80 كشــور اســلامى و آسيايى و 
آفريقايى هستند، بخواهند با مقام هاى ســومالى تماس بگيرند و 
بخواهند ملوانــان بى پناه ايرانى را حتى بــا پرداخت 30 هزار دلار 
مطالبه راهزنان آزاد كنند و خانواده هاى بدون نان آور آنان را آسوده 
خاطر كنند. راستى چه ايرادى دارد؟ در هيچ زمان از تاريخ و در هيچ 
مكان از جهان محبت و ايثار و حمايت يكطرفه نيست. در مناسبات 

بين المللى قرار نيست كه يك كشور تمام فداكارى ها را بكند. 
من دلم مى سوزد همه نوع محبت و رأفت و كمك مالى به اين كشورها 
مى شــود، آنگاه مانند فرمانروايان سومالى و جيبوتى نمك خورده، 
نمكدان مى شكنند و ســفارت ايران در خارطوم را با بولدزر خراب 

مى كنند و دولت نيم وجبى جيبوتى به ايران اعلام جنگ مى دهد.
دولت محترم به جاى پرداختن به حقــوق حقه ايران تنها راه چاره 
را دست در جيب مردم كردن و سفره كم رقم آنان را خالى تر كردن 

مى بيند.
مخابرات، آب، برق، تمام ســازمان هاى دولتــى گويا وظيفه دارند 

بودجه هاى كلان خود را از جيب مردم تأمين كنند. 

يادداشت هاى ساعت 25
خسرو معتضد

خبر

زمان نياز دارد و بتدريج اتفــاق مى افتد. وى تأكيد 

كرد: شايد اين دمنوش ها يا در كل داروهايى كه به 
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بدهى 4هزار ميلياردى خود را بدهيد!
مهر: رئيس مركز بودجــه و پايش عملكرد وزارت بهداشــت گفت: 
وزارت بهداشت تنها خواستار دريافت 4هزار ميليارد تومان طلب خود 
از سازمان تأمين اجتماعى است كه به ازاى آن به مردم خدمات رسانى 
كرده است. دكتر مسعود ابوالحلاج افزود: صورت مسأله ما اين نيست 
كه به دنبال منابع تأمين اجتماعى باشــيم چراكه اصلا منابع تأمين 
اجتماعى به وزارت بهداشــت ربطى ندارد و چنين ادعايى نداريم كه 
منابع مالى تأمين اجتماعى به وزارت بهداشت بيايد. وى اضافه كرد: 
برخى رويكردها مبنى بر اينكه وزارت بهداشــت مــى خواهد از پول 
كارگران براى پيشبرد اهدافش استفاده كند به هيچ وجه صحت ندارد 
و اصلاً كسى به دنبال چنين چيزى نيست. واقعيت اين است كه وزارت 
بهداشت نيز مانند تأمين اجتماعى و ساير بخش هاى خدمات رسان به 
مردم خدمات ارائه مى دهد. در اين ميان بسيارى از مردم هم خدمات 
دريافت مى كنند كه عموم آنها دفترچه تأمين اجتماعى دارند بنابراين 
وزارت بهداشت تنها خواستار دريافت طلبى است كه به ازاى آن به مردم 

خدمات رسانى كرده است.

تلاش مجلس براى كمك به 6 ميليون 
نيازمند

خانه ملت: عضو كميســيون بهداشــت و درمان مجلــس از تلاش 
نمايندگان براى پايدارى منابع با هدف كمك بــه 6ميليون نيازمند 
در لايحه بودجه 96 خبر داد. همايون هاشــمى درباره طرح حمايت 
از 6 ميليون نيازمند، افزود: يكى از دغدغه هاى اصلى نمايندگان براى 
تبصره 14، پيش بينى رديف درآمدى و هزينه اى جداگانه براى افزايش 
مستمرى مددجويان نهادهاى حمايتى اســت چراكه در تبصره 14 
لايحه بودجه و در اجراى قانون هدفمندكردن يارانه ها به دولت اجازه 
داده شده در ســال1396 از محل درآمدهاى حاصل از اصلاح قيمت 
كالاها و خدمات موضوع قانون مذكور، تا مبلغ 48هزار ميليارد تومان 
و رديف هاى يارانه اى اين قانون با استفاده از انواع روش هاى پرداخت 
نقدى و غيرنقدى نسبت به حمايت از خانوارهاى هدف و نيازمند و ارائه 
خدمات حمايتى و كمك به بخش توليد و اشتغال مطابق جدول اقدام 
كند. به گفته وى، اكنون 6 ميليون نيازمند در انتظار حمايت مجلس 
هستند تا از محل هدفمندى يارانه ها، 20درصد حداقل حقوق مصوب 

به آنها اختصاص يابد.

افزايش 43درصدى توليد مواد مخدر 
در افغانستان

مهر: وزير كشــور و دبيركل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: طبق 
آخرين آمارهاى ارائه شده، توليد مواد مخدر در كشور افغانستان 43 
درصد و كشــفيات آن در ايران 9درصد افزايش يافته است. رحمانى 
فضلى افزود: براى اولين بار است كه مسؤولان مبارزه با مواد مخدر سه 
منطقه با اهميت يعنى آســياى غربى، مركزى و بخشى از اروپا كه در 
مسير بالكان قرار دارند به اتفاق بخش بسيار مهمى از دفتر مبارزه با مواد 

مخدر و جرم سازمان ملل دور هم جمع مى شوند.
وى ادامه داد: با توجه به نزديكى به شصتمين نشست كميسيون مواد 
مخدر مى توانيم واقعيت ها و چالش هاى فراروى مبارزه با مواد مخدر 
در اين مناطق را با ساير شركت كنندگان در كميسيون مواد مخدر به 
اشتراك بگذاريم. رحمانى فضلى ادامه داد: همسايگان كشور ما منشأ 
كشت و توليد مواد مخدر هستند و كشورهاى مسير و حتى كشورهاى 
مقصد با پيامدهاى مخرب آن به ويژه اثرات ضد توســعه اى گسترش 

مواد مخدر و اعتياد دست به گريبان شده اند.

جامعه/ محبوبه على پور: تنها دو برند ايرانى در فهرست 
100 برند جهان اســلام  قرار دارد كه هر دو آنها دولتى 

هستند. 
كامران صحت، دكتراى بازاريابى بــا بيان اين مطلب و با 
اشاره به علل ضعف برندسازى در كشور گفت: ما در عرصه 
كســب و كار، عالمانه وارد نمى شويم و بيشتر فعالان اين 
حوزه به طورتجربى عمل مى كنند. چنانكه آنچه در كشور 
به عنوان برند مى شناسيم با آنچه در جهان معروف است، 
تفاوت مى كند. پس بايد دانســت برند با شهرت متفاوت 
است اما ما برند را مترادف با شهرت مى شناسيم. در حالى 

كه با بررسى برندهاى معتبر جهان مى توان دريافت براى 
به برند شدن بايد الزامات خاصى را در نظر گرفت. در همين 
زمينه مى توان به اثربخشى المانهاى بصرى و شنيدارى 
همانند لگو و شعار سازمانى محصول اشاره كرد در حالى 
كه در كشور ما اين قضيه چندان از سوى فعالان اقتصادى 

و كارآفرينان مورد توجه قرار نمى گيرد.
وى در نقد يك نسلى بودن شــركت ها در حوزه كسب 
و كار در جامعه ما افزود: تفكر دانشــگاه ها و شركتهاى 
ما توليد و آموزش كارمند اســت نــه تربيت مدير. اين 
همان معضلى است كه باعث شده دانش آموزان فعال و 

تيزهوش ما در عرصه كسب و كار به عنوان كارمندان، 
تحت نظر دانش آمــوزان ضعيف ديــروز قراربگيرند و 
خودشــان توان كارآفرينى نداشته باشــند. همچنين 
شركتهاى موجود نيز براى ادامه فعاليت، برنامه مدونى 

ندارند كه در صورت حذف مدير و بنيانگذار، جايگزينى 
براى او و تداوم مسير فعاليتش وجود داشته باشد. اين 
در حالى اســت كه مثلاً شركت ســونى چندين نسل 

مديريتى را تجربه كرده است.
وى با نفى نقش ركود در مشــكلات بازار كســب و كار 
امروز گفت: بنا بر اعتقاد كارشناســان بين المللى حوزه 
كارآفرينى، اين مديران شركت ها هستند كه باعث رشد يا 
سقوط ارزشهاى برندها مى شوند. چرا كه آنها هستند كه 
نقش اثرگذارى را در انتخاب نيروى انسانى، نوع و كيفيت 

محصولات ايفا مى كنند.
دكتر صحت با تأكيد بر اين كه مديــران ما دانش محور 
نيســتند ادامه داد: اگر مديران ما افراد مطلع و كارآمدى 
بودند مى توانســتند فضــاى كســب و كار در آينده را 

پيش بينى و تصميم گيرى هاى خود را متناسب با شرايط 
پيش رو تعريف كنند. زيرا وقتى شاهد ركود در بازار هستيم 
مديران بايد به گونه اى برنامه ريزى وعمل كنند كه قادر 
باشند با موفقيت، اين شرايط را پشت سر بگذارند چنانكه 
در حال حاضر نيز شــركت هاى بســيارى هستند كه از 

وضعيت مطلوبى برخوردارند. 
دكتر صحت تصريح كرد: در شرايط ركود، مديرانى موفق 
محسوب مى شوند كه دانش محور بوده به توسعه بينديشند 
و افزون بر آن از وضعيــت نقدينگى مطلوبى نيز بهره مند 
باشند، در حالى كه مديران ما در اين اصول، دچار ضعف 
هستند. اين در حالى است كه دنيا بشدت در حال تغيير 
است و ما همچنان در حوزه كسب و كار، ميانه اى با  تغيير 

و تحول نداريم.

انتقاد يك دكتراى بازاريابى در گفت و گو با قدس
حضور تنها دو برند دولتى ايرانى در جمع 100 برند جهان اسلام 

جامعه/مريم احمدى شــيروان: آفتاب كه مى زند زن 
و مرد، پير و جــوان، كوچك و بزرگ بــه خيابان ها زده و 
روزمرگى هايشان را شــروع مى كنند. امّا كم پيش مى آيد 
معلولى بين خيل جمعيت ديده شود. اصلاً خود شما چند 
وقت است كه شــخصى را با صندلى چرخدار نديده ايد؟ با 
عصاى سفيد چطور؟ شايد اگر بدانيد براساس آمار سازمان 
بهداشــت جهانى، 15درصــد از افراد هــر جامعه معلول 
هســتند كه با يك حساب سرانگشــتى در ايران اين آمار 
به بيــــش از 12 ميليون نفر مى رسد بر تعجبتان افزوده 
شود. شــايد يكى از اصلى ترين دلايل اين حضور نداشتن، 
مناسب نبودن معابر شهرى باشد. بانك ها، مراكز خريد و 
تفريحى، دانشگاه ها و... پرُ از موانع حركتى هستند. معابر و 
خيابان هاى ما براى معلولان مناسب سازى نشده است و ما 
با خودخواهى هر چه تمام تر دست آن ها را از حداقل هاى 

حقوق شهروندى كوتاه كرده ايم.

به تصويب قانون جامع حمايت از معلولان چشم 
دوخته ايم

دكتر مونس كشــاورز، دبيــر كنگــره بين المللى حقوق 
شهروندى معلولان در مورد حقوق شــهروندى اين قشر 
از جامعه مى گويد: قانون جامع حمايت از حقوق معلولان 
در راستاى تحقق حقوق اين عزيزان در سال 1382تصويب 
شد و در سال 1383 به تأييد مجلس رسيد. وى مى افزايد: 
نفس تصويب اين قانون اقدام ارزشــمند و به معناى توجه 
خاص و ويژه در راستاى تكريم افراد داراى معلوليت است، 
اما اين قانون نيز در عمل به دليل ايراداتى چند، نتوانست 
چندان مؤثر باشد. پس طرح اصلاحى قانون جامع حمايت 
از معلولان در مجلس نهم بررسى و تصويب شد كه پس از 
ارجاع به شــوراى نگهبان به دليل ايراداتى كه بر حق بود، 
توسط شوراى محترم نگهبان رد شــد و در مجلس دهم 
در حال رايزنى براى رفع ايــرادات مذكور و ارايه مجدد آن 
هستند. در اين راستا از سازمان هاى مربوطه و دستگاه هاى 
دولتى و نيز تشكل هاى قوى در حوزه معلولان هم مشورت 
و نظر دريافت شده اســت كه اميد است اين اقدام ها منجر 
به رفع ايرادات قانون مذكور در راستاى اجرايى شدن مفاد 

قانون شود. 
مشكلاتى كه همراه معلولان است

دكتر كشــاورز مهم ترين مشــكل افراد معلــول را قانون 
جامع حمايت از معلولان دانسته و بيان مى كند: متأسفانه 
راهكار عملــى و اجرايى دقيقى براى اجــراى مفاد قانون 
پيش بينى نشده است. به عنوان نمونه حداقل حقوق يك 
فرد معلول،حق دسترســى به اماكن و فضاهاى شــهرى 
است كه زيرساخت هاى شــهرى مهم ترين نقش را براى 
حضور ايشان در جامعه دارند؛ آنچه كه در تبصره3 ماده 2 
قانون پيش بينى شده و سازمان بهزيستى را مجاز دانسته 
تا از ساير دستگاه هاى اجرايى و عمومى گزارش اقدام هاى 
مناسب ســازى ســاختمان در اماكن دولتى و عمومى را 
درخواست كند. بى شك مقرر كردن يك تكليف اختيارى 
براى ســازمان بهزيســتى براى نظارت بر مناسب سازى 
ســاختمان هاى دولتى و عمومى با روح نظارت ناسازگار 
است. از طرفى ساير دســتگاه هاى اجرايى و عمومى خود 
را موظف و مســؤول به گزارش دهى به سازمان بهزيستى 
نمى دانند كه يكى از موارد مورد بررسى در طرح اصلاحى 

نيز همين موضوع است.
دبير كنگره بين المللى حقوق شهروندى معلولان مشكل 
بعدى را ناهماهنگى در سيســتم و نهادهاى دولتى و نبود 
مديريت يكپارچه و سازماندهى شده در حيطه دستگاه هاى 
دولتى و متولى امر معلولان دانســته و تشــريح مى كند: 
همه دســتگاه ها تلاش بر حفظ، حمايت و تحقق حقوق 
افراد داراى معلوليت دارند اما هر شــخص از نگاه خود به 
موضوع مى پــردازد و اقدام ها يكپارچه نيســت. علاوه بر 

آن عدم توانمندسازى معلولان 
يا بــه عبارتى كشــف نكردن 
استعدادهاى اين افراد و استفاده 
نكردن از ظرفيت حضور آن ها در 
جامعه از ديگر مشكلات است. 
امروزه برخــى از اين عزيزان در 
بالاتريــن رده هــاى تحصيلى، 
شــغلى و هنــرى و اقدام هاى 
فرهنگى اجتماعى پيشــتازند 
و نســبت به ديگر افراد داراى 
شــرايط به مراتب مطلوب ترى 

هستند.
حقوق شهروندى معلولان 

بايد يكسان سازى شود
اين فعال حوزه معلولان راهكار 
اجرايى براى حل مشكلات اين 

افراد را فرهنگ ســازى و ايجاد بــاور اجتماعى مبنى بر 
طبيعى و عادى بودن شهروندان داراى معلوليت كه موجب 
خودباورى و ترغيب ايشان براى بازگشت به جامعه است 
دانسته و مى گويد: در اين راستا صدا و سيما و رسانه هاى 
صوتى و تصويرى و ظرفيت عظيم فضاى مجازى، بهترين 
فضا بــراى عملياتى كــردن اين موضوع هســتند. بدين 
صورت كه با نشان دادن و به تصوير كشيدن توانمندى ها 
و قابليت هاى اين قشــر از جامعه ســبب ورود و بازگشت 
آن ها به جامعه شوند. تا زمانى كه در سريال ها و نمايش ها 
شــاهد معلوليت به عنوان جزا و عقوبت اعمال گناه افراد 
باشيم، نمى توان به بهبود نگاه شهروندان به معلولان نيز 
اميد داشت. نقش شهروندان و آموزش هاى شهروندى در 
بازگشت و ورود اين قشر به جامعه نيز نقشى شايان توجه 
است كه باز هم رسانه، فضاى مجازى و... مى تواند بهترين 
نقش را با آمــوزش صحيح اصول برخورد بــا افراد داراى 

معلوليت ايفا كند.
كشــاورز تأكيد مى كند كه مهم نيست شــهروند داراى 
معلوليت كجا ساكن باشــد. در دور افتاده ترين نقاط هم 
بايد يكسان سازى امكانات و دسترسى ها و تسهيلات و... 
صورت پذيرد. البته نمى توان اقتضائات زندگى شهرى را 
ناديده گرفت كه يكى از اين اقتضائات همين تفاوت هاى 

سطح زندگى در شهرها و ديگر 
نقاط كشــور اســت كه البته 
اين اختصاص به شــهروندان 
داراى معلوليــت نــدارد و در 
خصوص ديگر شهروندان نيز 
صدق مى كند. الگوبردارى از 
اقدام هاى مثبت در كلانشهرها 
و تطبيق با شــرايط فيزيكى، 
شــهرهاى   .. و. فرهنگــى 
كوچك تر در راســتاى بهبود 
شــرايط زندگــى معلــولان 
مهم تريــن وظيفــه اجرايى 

دولت است.
قوانيــن ناكافى براى 

احقاق حقوق معلولان
دكتر كامران عــاروان، مدير 
عامل جامعه معلولان ايران نيز با اشاره به اينكه در تمامى 
كشورها براى معلولان قوانين ويژه اى وجود دارد، مى افزايد: 
دليل وضع قوانين ويژه براى اين دسته افراد اين است كه 
قوانين موجود در كشــور، ســبب احقاق حقوق معلولان 
نمى شود. وى در ادامه توضيح مى دهد: قانون جامع حمايت 
از معلولان به طور كامل اجرا نشد. عاروان دليل اجرا نشدن 
كامل قانون را اشــكالاتى مى داند كه شــوراى نگهبان در 
نحوه بررســى آن از ســوى دولت گرفته و بيان مى كند: 
اين قانون به صورت كلى بايد ابتــدا در مجلس مطرح و از 
سوى كميسيون ها مورد بررسى قرار مى گرفت و در ادامه 
پس از تصويب به اجــرا درمى آمد. قانون ســابق حمايت 
از معلولان داراى اشــكالاتى چون تأمين نبودن بودجه و 
نبود نظارت مســتقيم از ســوى دولت در اجراى مواد آن 
توسط دســتگاه هاى اجرايى، كاهش شغل هاى اپراتورى 
در دســتگاه هاى اجرايى و... بود كه نتوانست پاسخگوى 

نيازهاى معلولان باشد.
كامران عاروان در ادامه يادآور مى شــود: با در نظر گرفتن 
مشكلات معلولان و فعاليت نهادهاى مردمى و دستگاه هاى 
اجرايى، فرهنگ حمايت از حقوق شهروندى معلولان نياز 
به بازنگرى جدى دارد. مقوله اى كه در جامعه ما هنوز جا 
نيفتاده و لازم است علاوه بر بررسى قانون جامع حمايت از 

معلولان در صحن علنى مجلس، نحوه فرهنگ ســازى در 
زمينه بهره مندى از توانمندى ها و حفظ حقوق شهروندى 

معلولان در كميسيون فرهنگى هم بررسى شود.
اقدام هاى حوزه معلولان، جزيره اى است

عاروان تصريح مى كنــد: حقوق شــهروندى معلولان 
حالت تعليق و تعويق دارد، به طورى كه روشن نبودن 
حقوق آن ها ســبب نگرانى آن هاست. اين به معناى آن 
نيســت كه در اين حوزه اقدام هايى انجام نشده است، 
بلكه اقدام هــاى صورت پذيرفته به صــورت جزيره اى 
بوده و يكپارچه نيســت. اقدام هاى صــورت گرفته در 
شهردارى، وزارت مسكن، وزارت ارشاد و... بسيار خوب 
و مثبت است، اما با هم پلى ارتباطى ندارند. يك معلول 
بايد به طور مشخص از امكانات يكپارچه اى در كل شهر 

برخوردار باشد.
مدير عامل جامعه معلولان ايران كه خود يك معلول است 
و محدوديت هاى يك فرد معلول را بخوبى درك مى كند، 
اضافــه مى كند: علاوه بــر آنكه مناسب ســازى از حقوق 
شهروندى يك معلول محسوب مى شود و يك معلول حق 
دارد از تمام فضاى شــهرى بهره مند شود بحث فرهنگ 
سازى جامعه هم وجود دارد. معلول حق دارد بدون دغدغه 
وارد فضاى شهرى شده و امنيت روانى و اجتماعى داشته 
باشــد. وقتى يك معلول مانند افراد عــادى ديگر ماليات 
و عوارض پرداخــت مى كند پس حــق دارد كه حقوقى 
كه شــامل افراد عادى مى شود، شــامل حال او هم شود. 
اتوبوس هاى عمومى، تاكسى ها، مترو، فضاهاى ساختمانى، 
هتل ها، پارك ها و... براى معلولان مناسب ســازى نشده 
اســت. حق تفريح از معلولان گرفته شــده و يك معلول 
كودك در كــدام فضا مى تواند بــازى و تفريح كه حق هر 

شهروند است، انجام دهد؟
كامران عاروان در پايان خاطر نشان مى كند: بايد فضا براى 
اشتغال، فعاليت و مشــاركت اجتماعى معلولان مناسب 
باشد؛ چرا كه او هم عضوى از اعضاى جامعه است. درصد 
بيشتر معلولان جسمى حركتى و يا نابينا و ناشنوا هستند 
و توانايى ذهنى بالايى دارنــد و بايد حق حضور اجتماعى 
داشته باشند. اما متأسفانه فضاى جامعه را مساعد حضور 
خود نمى بينند و حضور در شهر براى آن ها جز سرخوردگى 

چيزى به همراه ندارد.

آنچه مى خوانيد
قانون جامع حمايت از حقوق معلولان 
در راستاى تحقق حقوق اين عزيزان 
در ســال 1382تصويب شــد و در 
سال 1383 به تأييد مجلس رسيد.   
نفــس تصويب ايــن قانــون اقدام 
ارزشــمند و به معنــاى توجه خاص و 
ويژه در راستاى تكريم افراد داراى 
معلوليت اســت، اما ايــن قانون نيز 
در عمل بــه دليــل ايراداتــى چند، 

نتوانست چندان مؤثر باشد

ماليات يكسان مى دهند حقشان را نمى دهند

پاى حقوق شهروندى معلولان مى لنگد
س
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فرهنگ

كوتاه و خواندنى

دفتر حفظ و نشر آثار آيت االله خامنه اى: جمعى از شاعران حاضر در جلسه ديدار 
با شــاعران مذهبى سرا از رهبر انقلاب درخواست كردند تا «مطروحه اى» را طرح 
فرمايند تا شاعران در پى آن شعر بسرايند و آن را كامل كنند. ايشان نيز به 2 بيت 
از اشــعار خود درباره دوران دفاع مقدس كه پيش از اين در متن يادداشتشان بر 
كتاب «آب هرگز نمى ميرد» منتشر شده بود، اشاره كردند: درنگى كرده بودم كاش 
در بزم جنون من هم/ لبى تر كرده زان صهباى جام پرفسون من هم/ هزاران كام در 
راه است و دل مشتاق و من حيران/ كه ره چون مى توانم يافتن سوى درون من هم.

مطروحه اى از رهبر انقلاب براى شاعران مذهبى سرا 

مهر: مدير كل بورس و اعزام دانشجويان خارج از افزايش فرصت مطالعاتى خارج 
براى دانشجويان دكترى خبر داد و گفت: امسال تعداد اعزام دانشجويان دكترى 
به 2 برابر افزايش يافته اســت.  ابراهيم حاجى زاده گفت: تأكيد ســازمان امور 
دانشجويان بيشتر بر فرصت هاى كوتاه مدت مطالعاتى براى دانشجويان دكترى 
است كه امسال نسبت به سال گذشته 2 برابر يعنى هزار و200 نفر شده است. 

وى ادامه داد: با توجه به حجم تقاضاى دانشگاه ها، ممكن است فرصت مطالعاتى 
كوتاه مدت خارج ويژه دانشجويان دكترى تا هزار و 500 نفر نيز افزايش يابد. 

فرصت هاى مطالعاتى كوتاه مدت 2 برابر شد 

ايسنا: شانزدهمين دوره جايزه ادبى شهيد حبيب غنى پور در مراسمى در مسجد جواد الائمه (ع) برگزيدگان خود 
را به اين شرح معرفى كرد:  بخش كتاب كودك اثر «ل - بازيگوش» نوشته محمدرضا شمس به عنوان اثر شايسته 
تقدير معرفى شد. در بخش رمان نوجوان نيز كتاب «گربه گور به قير شده» نوشته عليرضا متولى به عنوان اثر شايسته 
تقدير و رمان «غريبه و دريا» اثر جماالدين اكرمى به عنوان كتاب سال انتخاب شدند. در بخش رمان با موضوع انقلاب 
اسلامى و دفاع مقدس اثر «برج قحطى» نوشته هادى حكيميان شايسته تقدير اعلام شد. در اين بخش رمان «لم 
يزرع» نوشته محمدرضا بايرامى به عنوان كتاب سال معرفى شد. بخش رمان آزاد نيز كتاب «بركت» اثر ابراهيم اكبرى 
ديزگاه شايسته تقدير اعلام شد و رمان «كافه خيابان گوته» اثر حميدرضا شاه آبادى به عنوان كتاب سال معرفى شد.

برگزيدگان جايزه ادبى شهيد غنى پور معرفى شدند

يك شاعر معاصر: 
 شعر سپيد مخاطب گسترده اى دارد

 فرهنگ/ خديجه زمانيان  سعيد بيابانكى درباره وضعيت شعر سپيد در ايران گفت: بسيارى معتقدند 
مخاطب شعر سپيد فقط در فضاى مجازى اين اشعار را دنبال مى كند اما بعضى شاعران سپيدسرا مخاطبان 

خاص خودشان را دارند و آثارشان هم با تيراژهاى بالا منتشر مى شود. 
اين شــاعر با بيان اينكه لايك هاى بالا در فضاى مجازى منحصر به شــعر سپيد نيست و بعضى كاربران بدون توجه و بر 
حسب وب گردى هر پستى را لايك مى كنند، وضعيت شعر سپيد را به لحاظ مخاطب در وضعيتى خوب ارزيابى كرد. وى 
گفت: اين طور نيست كه فقط شعر سپيد در فضاى مجازى مخاطب داشته باشد. در حال حاضر آثار شاعرانى مثل گروس 
عبدالملكيان، رسول يونان، سيدعلى صالحى و عباس صفارى با تيراژهاى بالا منتشر مى شود و مخاطبان خودشان را دارند. 

اتفاقاً اين شاعران اهل دنياى مجازى نيستند و اشعارشان هم در دنياى مجازى مورد توجه است و هم در دنياى واقعى. 
شاعر «يلدا» در ادامه، ضمن اشاره به مخاطبان شعر در فضاى مجازى گفت: همه شاعران مى دانند تعداد لايك ها ميزان 
خوبى براى مخاطب سنجى نيست و تفاوت تعداد لايك ها و فروش كتاب نشان دهنده همين مسأله است. مخاطب جدى 
شعر حتماً اثر شاعر دلخواهش را مى خرد و مى خواند. هر چند خدمتى كه فضاى مجازى به شعر كرد، نبايد ناديده گرفته 
شود چون ابزار آشتى مخاطب با شعر شد. اما به طور كلى فضاى مجازى انسان را باسواد نمى كند و فقط او را از جريان هاى 

روز مطلع مى  سازد. 
از ميان مجموعه هاى شــعرى كه سعيد بيابانكى منتشر كرده است، بخشى از مجموعه شعر «نامه هاى كوفى» وى به 
شعرهاى سپيد كوتاه با مضمون هاى عاشورايى و مذهبى اختصاص دارد. اين شعرها كه لحنى انتقادى و همراه با طنز دارند، 

مورد استقبال دوستداران شعر بخصوص شعر مذهبى قرار گرفته است.

شاعر مى گويد

 فرهنگ/ زهره كهندل   چندى پيش وزير 
ارشاد در سخنانى گفت: تقابل با فضاى مجازى 
نتيجه نمى دهد. اميرى صالحى به سياست گذارى 
كشور براى فضاى مجازى اشاره كرد و افزود: ما 
شبكه هاى اجتماعى را به رسميت مى شناسيم اما 
بايد هنجار و قانونمندى در كنار صيانت شــكل 
بگيرد. اين سخنان در حالى گفته شد كه پيش 
از وزير فعلى هم موضوع فيلتر شــدن فيسبوك 
پرسشــى بود كه بارها وزير پيشين (جنتى) را 
در دام خبرنگاران انداخت. به راستى چرا تكليف 
كاربــران ايرانى براى اســتفاده از شــبكه هاى 
پيام رســان خارجى روشن نمى شود؟ چرا برخى 
از مســؤولان عالى رتبه كشــور حرف هايشان را 
در صفحــه توييتر مى گذارنــد در حالى كه اين 
ســايت فيلتر است. اگر دستور به فيلتر سايت و 
شبكه اى داده مى شود چرا برخى اجازه استفاده 
از آن را دارند؟ اگر قانونى گذاشــته مى شود، چرا 
مسؤولان به آن قانون پايبند نيستند و اگر به اين 
قانون اعتراض دارند، چرا اصلاحات قانونى انجام 

نمى شود؟ 

 ضرورت ورود شوراى عالى فضاى مجازى 
حجت الاسلام والمسلمين نصراالله پژمانفر، رئيس 
كميسيون فرهنگى مجلس و عضو شوراى عالى 
فضاى مجازى، در پاســخ بــه اينكه چرا برخى 
مسؤولان در سايت هاى فيلترشده حساب كاربرى 
دارند، به خبرنگار ما مى گويد: شوراى عالى فضاى 
مجازى بايد نسبت به اين مسايل ورود پيدا كند. 
با توجه به جايگاه شورا به عنوان نهاد بالادستى در 
حوزه فضاى مجازى، مجلس به اين موضوع ورود 
پيدا نكرده است. اگرچه ما حرف هاى زيادى داريم 
و مشكلات زيادى دامن گير جامعه ما هست كه 
به علت خلأهاى قانونى، نظارتى و عملكردى، اين 

مسأله ايجاد شده است. 
او بــا بيان اينكه امروز فرصت هــاى زيادى را در 
فضاى مجازى از دســت مى دهيم و تهديدهاى 
بسيارى زيادى را هم در اين فضا داريم كه بدون 
قانــون و بى ضابطه پيش مى روند، خاطرنشــان 
مى كند: نابســامانى هاى اين مســأله امروز هم 

به راحتى قابل جمع كردن نيســت؛ چه برسد به 
اينكه بخواهيم در آينده اين مسايل را جمع كنيم. 

 عبور از قانون 
محسن رضايى، دبير مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، در برنامه «خاص» در پاسخ به رضا رشيدپور 
كه از او پرسيد چرا مسؤولان حساب توييتر دارند 
ولى براى مردم ممنوع است، گفت: من اگر مدير 
اجرايى و تصميم گير بودم اجازه استفاده اين ابزار 
را به همه مى دادم. پژمانفر در پاسخ به اين پرسش 
كه شبكه تويتتر فيلتر است اما برخى مسؤولان 
شناخته شده حساب توييتر دارند، مى گويد: اين 
اشكال دستگاه هاى نظارتى است كه بايد قانون 
را اجرا كنند. امروز تخلف مسؤولان بسيار بيشتر 
از مردم اســت. من در مورد برخى وزرا اشــكال 
گرفتم و در صحن علنى مجلس هم تذكر دادم 
كه بى قانونى از جانب همه بد اســت اما در مورد 
مسؤولان و وزرا از همه بدتر. بعضى از مسؤولان 

حرف هايشــان را در فضايــى غيرقانونى مطرح 
مى كنند كه كار بســيار زشــت و بدى هست و 
تجرّى مردم را در ارتباط با عدم رعايت قانون در 
جامعه بالا مى برد.  اين عضو شوراى عالى فضاى 
مجازى در پاسخ به برخى از اين افراد كه معتقدند 

نبايد اين پيام رســان ها فيلتر شــوند، مى گويد: 
قانون گذار بر اساس مصالحى اين قانون را گذاشته 
است. گاهى مى گوييم قانون اشكال دارد پس بايد 
مســيرى را طى كنيم كه قانون اصلاح شود. اما 
تا زمانى كه يك قانــون وجود دارد ،حق نداريم 
به دليل برداشت خودمان كه اين قانون مناسب 
نيست، از آ عبور كنيم و آن را زير پا بگذاريم. به 
باور پژمانفر، اشكال از رئيس شوراى عالى فضاى 
مجازى است كه در برگزارى جلسات شورا تعلل 
مى كند و بررسى چنين مواردى به تعويق مى افتد 
كــه نتيجه همين شــرايط و بحث هاى موجود 

مى شود. 

 نقض حقوق شهروندى 
روح االله مؤمن نسب، كارشناس فضاى مجازى، به 
خبرنگار ما مى گويد: نرم افزارى كه اطلاعات مردم 
را از كشور خارج مى كند به حريم خصوصى مردم 
صدمه مى زند، حقوق شــهروندى آنها را رعايت 

نمى كند و به قوانين ما پاسخگو نيست، بر اساس 
قوانين هر كشــورى حق فعاليت در آن كشور را 
ندارد.  او ادامه مى دهــد: اين نرم افزارها بيش از 
اينكه به كاربر اجازه دسترسى بدهند، دسترسى 
خودشان به اطلاعات شــخصى كاربران بيشتر 
اســت. اين نرم افزارها اين قدر از اطلاعات مردم 
جمع مى كنند كه شــايد يك دهم آن را ندانيم. 
بايســتى دسترســى اين نرم افزارها به اطلاعات 
خصوصى كاربران قطع شود.  مؤمن نسب با بيان 
اينكه مردم از تبعيض ناراحت هستند و مى گويند 
بر مبناى قانون اگر چيزى براى ما جرم است، بر 
مبناى همين قانون اساســى همه در برابر قانون 
يكسان هستند در نتيجه مسؤول و غيرمسؤول 
ندارد. پس اگر مســؤولى جرم يا تخلفى مرتكب 

شود، بايد جدى تر به جرايم او رسيدگى شود. 

 اجازه ويژه براى برخى 
مؤمن نســب همچنين مى گويــد: وقتى دولت 
نمى توانــد امنيت كاربــران را در شــبكه هاى 
پيام رســان خارجى تأميــن كند، چــرا اجازه 
اســتفاده از آن را مى دهد؟ مقامات رسمى  اجازه 
دسترسى به فضاهايى همچون پيام رسان تلگرام و 
اينستاگرام را داده اند كه خودشان هم نمى توانند 
امنيت اين فضا را تأمين كنند، وقتى نمى توانند 
ايــن فضا را كنترل و مديريت كنند، بر اســاس 
قانــون بايد آن را پلمب كنند. اگر چنين نكنند، 
در واقع نتوانسته اند حقوق مردم را تأمين كنند و 

صلاحيت مسؤولان زير سؤال مى رود. 
او ادامه مى دهد: بــه گفته دبير كارگروه تعيين 
مصاديــق مجرمانه، دســتور فيلتــر تلگرام و 
اينســتاگرام صادر شده ولى دولت اجرا نمى كند 
و اين از مصاديق تمرد از قانون است.  به باور اين 
كارشناس فضاى مجازى، استفاده از سايت هاى 
فيلترشده بايد شفاف سازى شود. مسؤولانى كه از 
اين سايت ها استفاده مى كنند، دارند فك پلمب 
مى كنند و قانون را دور مى زنند يا شــايد اجازه 
ويــژه اى دارند. اگر اجازه ويــژه اى دارند، بايد در 
قانون مشخص باشــد كه هر كسى بخواهد اين 
اجازه ويژه را بگيرد بايد چه مسيرى را طى كند؟ 

گــزارش خبرى

 مصطفى مستور، داستان نويس: 
خواندن كتاب هايم را به كسى توصيه نمى كنم! 

فرهنگ: نويسنده «روى ماه خداوند 
را ببــوس» گفــت: مــن رويكردى 
هستى شناختى به داستان هايم دارم. 
به همين دليــل خواندن كتاب هايم 
را به كســى توصيــه نمى كنم چون 
كار اخلاقى نيســت كســى كه دارد 
زندگى اش را مى كند با اين پرسش ها 

درگير شود. 
مصطفى مستور در جمع دوستداران 
و هواداران آثارش در مشــهد گفت: 
داشــتن 10 خواننده پروپاقرص هم 
براى من كافى اســت. نمى خواهم به 

خواننده باج بدهم و آنچه را او دوســت دارد، بنويســم. بلكه چيزى را 
كه خودم دوســت دارم، مى نويسم اما حواسم هست طورى ننويسم كه 
خسته كننده باشد يا جذاب نباشد چون من و خواننده هايم سال هاست 

كه همديگر را مى شناسيم. 
او ادامه داد: نويسنده هيچ برترى بر خواننده ندارد و ممكن است كه اين 
تجربيات داستانى را شما با عمق و شدت بيشترى داشته باشيد. زندگى 
يك سفر است و من آن را مى نويسم. شايد شما بهتر از من اين زندگى 
را تجربه كرده باشيد. رابطه من با خواننده هايم، رابطه نويسنده با خواننده 
نيست بلكه با آنها دوست هستم. در واقع آنچه باعث مى شود كه ما با هم 

پيوند بخوريم، روح مشتركمان است. 

 دغدغه هاى وجودى دارم 
مســتور درباره گرايش دينى و مذهبى در بســيارى از داستان هايش 
توضيــح داد: ما در يك جامعه روســتايى زندگــى مى كنيم منظورم 
معناى توهين آميز نيســت. به نظرم مناسبات ما با هم روستايى است؛ 
حالا مى خواهد اســتاد دانشگاه باشيم، نويسنده يا روشنفكر. مناسبات 
كدخدامنشى داريم و هنوز جامعه ما مدنى نشده است. دوست داريم كه 
همه مسايل را يك شبه حل كنيم و نگاه صفر و صدى داريم. ادبيات در 
كشورهاى مدرن اين طور نيست. اگر آنجا نويسنده اى به مذهب بپردازد، 
به اين معنا نيســت كه طرفدار دولت و حكومت اســت. سلينجر يك 
نويسنده مذهبى است اما هيچ وقت او را نويسنده اى وابسته به كليسا و 

دولت ندانسته اند. 
او گفت: جنس دغدغه هاى من در داســتان هايم، اگزيستانسياليستى 
اســت. من دغدغه هاى وجودى دارم نه دغدغه هاى مذهبى. مذهب به 
اين پرســش ها كه «چرا هستم؟»، «چرا مرگ هست؟»، «تقدير يعنى 
چه؟» و «چه كسى تقدير ما را مى نويسد؟» بسيار خوب پرداخته و پاسخ 
داده است. من مطالعات زيادى در حوزه فيزيك داشته ام اما فيزيك پاسخ 

مناسبى به اين پرسش هاى وجودى نمى دهد. 
در حالى كه مذهب، عاشق اين پرسش هاست اما علم در برابر آن سكوت 
مى كند. اين پرسش ها روى ميز ذهن من هست. فارغ از اينكه مذهب به 
آن پاســخ بدهد يا علم، اين پرسش ها هميشه مرا آزار داده است. مانند 
هيولايى كه با من زندگى مى كند، نه مى شــود آن را شكست داد و نه 

مى شود با وجودش آرامش داشته باشم، با هم كنار آمده ايم. 

 زن ها فرشته اند 
نويسنده «بهترين شكل ممكن» خاطرنشان كرد: تا زمانى كه به حرف و 
درك تازه اى نرسم، اصلاً نمى توانم بنويسم و از اينكه خودم را تكرار كنم، 
متنفرم. اگر برخى از داستان هايم هم در برخى مجموعه ها تكرار شده، 

عامدانه بوده تا جهان داستانى خودم را بسازم. 
به باور او، يكى از بدترين كارها در زندگى، نويسندگى است چون بايد به 

بخش هايى از زندگى خيره شوى كه زجرآور است. 
مستور در پاسخ به اين پرسش كه چرا «زن» در داستان هايش منفعل 
اســت و شكل الهه گونه اى پيدا كرده، گفت: اگر كاراكتر زن را به كنش 
وادار كنم، اين كنش ممكن است تبعات بدى داشته باشد و بايد اين زن 
را محكوم و نقد كنم. در حالى كه معتقدم، زن ها بد نيستند. نمى خواهم 
براى خوشآمد زنان روشنفكر چيزى را بنويسم كه به آن باور ندارم چون 

مى دانم كه زن در جامعه ما منعفل است. 
او با بيان اينكه نويسنده در جامعه زندگى مى كند و نه در خلأ، خاطرنشان 
كــرد: من به فرديت خيلى اهميت مى دهم. اگر بمبى در كنارم منفجر 
شود، ممكن است صدايش را نشنوم ولى اگر كسى كنارم اشك بريزد، 

صدايش را مى شنوم. 
اگر اتفاقى براى من به فرديت تبديل نشود، آن را نمى نويسم چون آدم ها 

در داستان هايم اهميت دارند. 

حضور مسؤولان ايرانى در پيام رسان هاى خارجى 

 توييتر فقط براى مردم عيب است!

آنچه مى خوانيد

قانون، استفاده از برخى شبكه هاى 
اجتماعــى را بــراى شــهروندان 
ايرانــى ممنــوع كرده اســت. اما 
همزمان برخى مسؤولان رده بالاى 
دولتــى در اين شــبكه ها حضور 
دارنــد. بايــد براى ايــن تناقض 
فكرى كرد. يا قانون را اصلاح كرد 
يــا ممنوعيت ها از طريــق مجارى 

رسمى حذف شود
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هــنر

در نشست رونمایی از مستند فرج الله سلحشور عنوان شد 

سلحشور سینما را برای سرگرمی  و تفریح نمی خواست 

 هنر/ محمدعلی میرزایی   در یکصد و هشتمین برنامه از مجموعه برنامه های »سینما روایت« از مستند 
»فرج الله سلحشور« در سالگرد درگذشت این بازیگر و کارگردان سینما و تلویزیون رونمایی شد. 

در ابتدای این مراسم محمدسعید غدیریان، کارگردان مستند، درباره علت ساخت این فیلم توضیح داد و گفت: 
زمانی که ساخت این مستند به من پیشنهاد شد، در ابتدا اطلاعات زیادی در رابطه با وی نداشتم و فقط در جریان اخباری 
که در رسانه ها بود، قرار داشتم. شخصاً پژوهشی اولیه درباره ایشان انجام دادم. به نظر من سلحشور به غیر از هنرمند و 
کارگردان بودن، یک انسان انقلابی بود که خیلی هم به کار اعتقاد کامل داشت و کسی که در کار خود اعتقاد کاملی داشته 

باشد، حتماً موفق و پیروز خواهد شد. ما باید از ویژگی های ایشان درس بگیریم. 
وی در ادامه گفت: یکی از دلایلی که قصه هایی که او می ساخت همواره دنبال کننده داشت، آن بود که همیشه یک قهرمان 

و فضای خیر و شر در کارهایش دیده می شد. من اعتقاد دارم که این کار برایم نوعی رزق بوده است. 
در ادامه محسن علی اکبری، تهیه کننده مستند، با بیان اینکه »فرج الله از قرآن به هنر رسید«، اضافه کرد: این گونه نبود که 

او از وادی هنر و سینما به قرآن برسد بلکه دغدغه اش همیشه قرآن بوده است. 
حجت الاسلام بصیر سلحشور، فرزند زنده یاد فرج الله سلحشور، هم درباره ویژگی های پدرش گفت: ایشان از دوران بچگی با 
قرآن و اهل بیت مأنوس بود و در خانواده ای مکتبی بزرگ شده بود. پدرم در قدیم در مسجد جوادالائمه)ع( و سیدالشهدا)ع( 
یک گروه فرهنگی و هنری را تشــکیل داد و هیچ وقت هم ســینما و هنر را برای سرگرمی  و تفریح قبول نداشت و سعی 
می کردکه با این رسانه تصویری تربیت و اصلاح جامعه را دنبال کند.  وی گله ای هم از متولیان هنر داشت و گفت: متولیان 

هنر هیچ دغدغه ای نسبت به پروژه حضرت موسی)ع( ندارند؛ در حالی که این پروژه در مرحله پیش تولید قرار دارد.

گــزارش خبری چهره - خبر

مهر: مدیرکل دفتر هنرهای تجســمی درباره اثر کاظم خراسانی گفت: من به 
عنوان دبیر شــورای سیاست گذاری می توانم نظرم را بگویم ولی بنده در شورای 
هنری و داوری و دبیرخانه این جشــنواره نبوده ام. نگاه ما در سیاست گذاری این 
جشنواره بر آن است که ایده های نو و خلاق به جشنواره راه پیدا کند و یک کار 
کپی هیچ وقت کار خلاقانه به حساب نمی آید. مجید ملانوروزی ادامه داد: کاری 
که من از آقای خراسانی در قیاس با نمونه ترکیه ای دیدم، به نظرم از نظر فرم ۸۰ 

درصد کپی است؛ گرچه در معنا ممکن است تفاوت داشته باشد. 

من هم معتقدم کار کپی است 

فارس: غلامرضا فرجی، سخنگوی شورای صنفی نمایش، گفت: قرارداد گروه های 
اســتقلال و آفریقا برای اکران نوروز 96 به ثبت نرســیده است و به هفته آینده 
موکول شد. وی درباره قیمت بلیت سینماها برای اکران نوروز 96 گفت: قیمت 
بلیت هر فیلمی که برای برنامه اکران نوروز 96 درخواست نمایش دارد با توافق 
سینمادار و توزیع کننده تعیین می شود. وی درباره تعطیلی سینماها گفت: روز 
چهارشنبه 11 اسفندماه به مناسبت شهادت حضرت فاطمه الزهرا)س( سالن های 
سینما از ساعت 1۸ و روز پنج شنبه سینماها به صورت کامل تعطیل خواهد بود.

تکلیف ۲ فیلم اکران نوروزی مشخص می شود 

ایسنا: رئیس انجمن خوشنویسان ایران با تاکید بر اینکه خوشنویسی یک هنر 
بسیار قدیمی و اصالتاً ایرانی است، گفت: ساختار هنری جریان خوشنویسی از 
میانه دوران ساســانی شکل گرفت و بعداً در دوره های اسلامی وسعت پیدا کرد. 
این هنر، ایرانی است ولی طبیعت هنر، این است که در دوره های مختلف تغییر 
پیدا می کند. غلامحسین امیرخانی تأکید کرد: هنر متعالی در هر نام و عنوان، در 
هر جای دنیا وحدت بخش است. بنابراین اجازه بدهید هنر را به عنوان یک ودیعه 

الهی به هنر جهان اسلام محدود نکنیم. 

هنر را به هنر جهان اسلام محدود نکنیم 

با برنامه ترکیبی »لیمو ترش« شبکه 2 بیشتر آشنا شوید 

برنامه ای که ثابت کرد باجناق فامیل می شود! 

خــبر روز

با اهدای جایزه به 2 کارگردان ایرانی و سوری 
صورت گرفت

دهن کجی اسکار در برابر ترامپ

هنر: بامداد دیروز آکادمی اســکار با اهدای 2 جایزه اسکار بهترین فیلم 
 خارجی به »فروشنده« ساخته اصغر فرهادی و بهترین مستند کوتاه به 
»کلاه سفیدها« ساخته خالد خطیب کارگردان سوری، مخالفت آشکار 
خود را با سیاست های رئیس جمهور آمریکا اعلام کرد. فیلم »فروشنده« 
دومین فیلم ایرانی بود که در تاریخ جوایز اسکار این جایزه را نصیب خود 
کرد و به اعتقاد بســیاری از کارشناسان، کسب این جایزه برای سینمای 
ایران بیش از هرچیز مدیــون رودررویی هالیوود و ترامپ رئیس جمهور 

آمریکاست. 
هم فرهادی و هم خطیب در مراســم حضور نداشتند. جایزه فرهادی را 
انوشه انصاری، نخستین زن گردشگر جهان که به فضا رفت، دریافت کرد. 
انوشه انصاری در حالی که لباسی با طرحی از تصویر شهر مشهد زادگاه 
خود از فضا را بر تن داشت، بیانیه فرهادی را خواند. فرهادی در این بیانیه 
تأکید کرده بود: »افتخار بزرگی است که برای دومین بار این جایزه باارزش 
را دریافت می کنم. دوست دارم که از اعضای آکادمی، تهیه کنندگان فیلمم 
و سایر نامزدهای فیلم خارجی تشکر کنم. غیبت من به خاطر مردم کشورم 
و شهروندان 6 کشور دیگری است که به خاطر قانون غیرانسانی ممنوعیت 
ســفر به آمریکا، مورد بی احترامی قرار گرفته اند. فیلمسازان می توانند از 
دوربین هایشان برای به اشتراک گذاشتن کیفیت انسانی و شکست الگوهای 
متفاوت ملیتی و مذهبی اســتفاده کنند«.  کســب این جایزه در داخل 
و خارج از کشــور بازتاب زیادی داشت. از جمله روزنامه »ایندیپندنت« 
نوشت: وقتی »فروشنده« اسکار را برد، اصغر فرهادی قانون ضدمهاجرت 
ترامپ را هدف قرار داد. مجله »پیپل« هم به غیرانســانی خواندن قانون 
ضدمهاجرت ترامپ اشــاره کرد و نوشت: کارگردان ایرانی که در مراسم 
اسکار شرکت نکرد، در سخنرانی دریافت جایزه اش ترامپ را مورد هجمه 
قرار داد.  در داخل کشــور اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور، 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه، سیدرضا صالحی امیری وزیر ارشاد 
و حجت الله ایوبی رئیس سازمان سینمایی نیز دریافت جایزه اسکار را به 
فرهادی تبریک گفتند.  فرهادی با کسب دومین جایزه اسکار نام خود را 
در کنار بزرگانی ماندگار کرد که بیش از یک بار برگزیده اسکار خارجی 
شــده اند. در بخش بهترین فیلم خارجی جوایز سینمایی اسکار، فدریکو 
فلینی و ویتوریو دسیکا، کارگردانان فقید و نامدار ایتالیایی، هر کدام با ۴ 
جایزه پیشتازند و پس از آنان اینگمار برگمن، فیلمساز بزرگ سوئدی، با 3 
بار برگزیده شدن قرار دارد. پس از آنها اصغر فرهادی، آکیرا کوراساوا و رنه 

کلمنت قرار دارند که 2 اسکار گرفته اند. 

  برندگان هشتاد و نهمین دوره اسکار 
 در مراســم اسکار 2۰17 فیلم »لالالند« بیشترین جایزه ها را از آن خود 
کرد. جایزه های  بهترین کارگردانی )دمین شــزل(، بازیگر نقش اول زن 
)اما استون(، بهترین موسیقی متن، بهترین ترانه، بهترین فیلمبرداری و 
 بهترین طراحی صحنه به این فیلم رسید. اما جایزه بهترین فیلم نصیب 
»مهتاب« شــد. در اشتباهی عجیب ابتدا نام »لالالند« به عنوان بهترین 

فیلم خوانده شد اما بعد اصلاح شد.
»لالا لند« در رقابت برســر مهم ترین جایزه اسکار یعنی بهترین فیلم از 
»مهتاب« شکست خورد. »مهتاب« علاوه بر جایزه بهترین فیلم، جوایز 
بهترین بازیگر نقش مکمل مرد )ماهرشــالا علــی( و بهترین فیلمنامه 
اقتباســی را کسب کرد.  جایزه اســکار بهترین بازیگر نقش اول مرد به 
کیسی افلک )منچســتر کنار دریا( و اسکار بهترین بازیگر نقش مکمل 
زن به وایولا دیویس )حصارها( رســید. دیگر جایزه ها عبارتند از: بهترین 
فیلمنامه اصلی »منچستر کنار دریا«، بهترین مستند بلند »اُ.جی: ساخت 
آمریکا«، بهترین تدوین »ستیغ  اره ای«، بهترین طراحی لباس »هیولاهای 
شگفت انگیز و زیستگاه آنها«، بهترین چهره آرایی »جوخه انتحار«، بهترین 
تدوین صدا »ورود«، بهترین میکس »ســتیغ اره ای«، بهترین جلوه های 
ویژه بصری »کتاب جنگل«، بهترین فیلم کوتاه »آوازخواندن«، بهترین 

انیمیشن بلند »زوتوپیا« و بهترین انیمیشن کوتاه »فلوت زن«.

 هنر/ تکتم بهاردوســت  مدتی است که 
برنامــه ای به نام »لیمو ترش« در 52 قســمت 
جمعه شب ها با سبکی جدید در فرم و ساختار به 
روی آنتن شبکه 2 می رود. این برنامه با استفاده 
از لوکیشن خانه به جای استودیو، سعی در ایجاد 
فضایی صمیمی و البته متمایز با آنچه تاکنون از 
برنامه های ترکیبی دیده ایم، کرده است. در این 
برنامه میزبان و میهمان در یک میهمانی دورهمی 
و در یک فضای گرم در کنار یکدیگر حضور دارند 

و روند برنامه را پیش می برند. 
فرهاد فخربخش، تهیه کننــده »لیموترش«، در 
اولین تجربه تهیه کنندگــی اش درباره هدفش 
از ســاخت این برنامه می گویــد: همان طور که 
می دانید کار اصلی من اجرا اســت و این اولین 
باراست که تهیه کنندگی برنامه ای به این شکل را 
بر عهده دارم. در این مدتی که اجرای تلویزیونی 
داشتم همیشه یکی از دغدغه هایم این بوده است 
که چرا ما باید اینقدر اتو کشیده و رسمی در یک 
برنامه با میهمان روبه رو شویم و در یک لوکیشن 
ثابت مثل استودیو بنشینیم و صحبت کنیم. این 
شد که تصمیم گرفتم چنین برنامه ای را طراحی 

و تولید کنم. 

 مستقیم گویی نداریم 
وی ادامه می دهــد: برای این منظور آپارتمان 2 
طبقه ای که مجــری- بازیگرانمان در آن زندگی 
می کنند و ارثیه همسرشــان اســت را در نظر 
گرفتیم. این 2 مجری که بــه اصطلاح باجناق 
هم هستند، در فضایی صمیمی از میهمانانی که 
خودشان از خودشان پذیرایی می کنند، دعوت و 
پذیرایی می کنند. به این شــکل خواسته ایم که 
زندگی در طول برنامه جریان داشــته باشــد تا 
جایی کــه حتی  میهمانان ما در طول برنامه رو 
به هیچ دوربینــی صحبت نمی کنند چون واقعاً 
معتقدم مخاطب این حالت را خیلی دوست دارد. 
او در این برنامه خیلــی بی پرده با نحوه زندگی 
سلبریتی ها آشــنا و همراه می شود و من به این 
شکل خواسته ام که  سنت شکنی بکنم و به دور 
از یک فضای اتو کشیده با مهمانان برنامه صحبت 

کنم. وی در توضیح اسم این برنامه می گوید: در 
واقع اســم برنامه از آیتمی به نام »بی پرده« که 
تقریبا همان »صندلی داغ« اســت، گرفته شده 
اســت. البته در این آیتم سعی شده در کنار آن 
صمیمیتی که مد نظر ما است، به هیچ وجه حریم 
میهمان شکسته نشود و شاید همین سؤال های 
بی پرده است که گاهی باعث می شود میهمان ما 
کمی صورتش را مانند زمانی که شما لیمو ترش 

میل می کنید، جمع کند. 
ایــن تهیه کننده با بیان اینکــه »لیموترش« با 
برنامه های مشــابهی که تا به امروز تولید شده 
است فرق دارد، ادامه می دهد: »لیموترش« یک 
برنامه ترکیبی نمایشی است. دلیل وجود بخش 
نمایشــی برنامه هم این است که مجری در این 
برنامه مستقیم گویی ندارد چون به نظرم مخاطب 
ما دیگر از این همه مســتقیم گویی خسته شده 
است. برای همین به شکلی کاملاً نو در لایه لایه 

برنامه، فضایل و رذایــل اخلاقی را در آیتم های 
نمایشی مطرح کرده ایم که در مهمانی به بحث 
اصلی می رســیم و در اتاق بی پرده نتیجه گیری 
می کنیم. در این میان، مجری در تمام طول کار 
از خط اصلی موضوع اطلاع دارد و می داند که ما 

می خواهیم به چه خروجی ای برسیم. 

 مجری نداریم 
فخر بخش در پاســخ به این پرســش که این 2 
مجری- بازیگر بر چه اســاس انتخاب شده اند، 
توضیح می دهــد: در این برنامــه واژه ای به نام 
مجری وجود ندارد و داســتان ها و موضوع ها به 
شکل چرخشی و حتی گاهی به صورت مشترک 
بین این 2 باجناق یعنی مهران رجبی که باجناق 
بزرگ اســت و رضا رفیع که باجناق کوچک تر 

است، می چرخد. 
مــا حضور این 2 باجناق در برنامه را بر اســاس 
میهمانانی که دعوت می شوند، تعریف کرده ایم. ما 
از حضور همه اقشار روشنفکر از جمله هنرمندان، 
سیاستمداران و... در »لیموترش« بهره برده ایم. 
پس باید این 2 مجری به شکلی انتخاب می شدند 
که بتوانند میزبان خوبی برای هر کدام از اینها با 
هر شغلی باشند. گاهی به یک انسان دست به قلم 
و آرام کــه بتواند طنازی هم بکند برای اجرا نیاز 

داشــتیم. گاهی هم باید مجری خیلی اکتیو و 
خنده رو می بود که فضای شــادی را برای برنامه 
فراهم کند. با این ویژگی ها نمی شــد به گزینه 
هایی مثــل مهران رجبی و رضا رفیع فکر نکرد. 
باید 2 مجری می داشــتیم چون به خاطر تعداد 
قسمت های این برنامه نمی شد که فقط از یک 
مجری کمک بگیریم. زیــرا ممکن بود موجب 

خستگی مخاطب بشود. 

 از زمان پخش راضی نیستیم 
وی ادامه می دهــد: متفاوت بودن این 2 مجری 
و حال و هوایشــان و تصور مخاطــب از این 2 
می بایست در فضای منازلشان هم تبلور پیدا کند. 
وقتی به مخاطب می گوییم مهران رجبی که حالا 
بازیگر هم هست، خانه اش باید یک فضای هنری 
داشته باشد، شما به عنوان مخاطب این فرمت را 
به خوبی در دکوربندی منزل او می بینید. دعوت از 
میهمانان »لیموترش« دقیقاً بر اساس موضوعات 
روز انجام می شود. مثلاً الان که به چهارشنبه آخر 
سال نزدیک می شویم مطمئناً میهمانی خواهیم 
داشت که با این زمان هماهنگی داشته باشد. به 
غیر از این، معیار دیگری برای دعوت از آنها وجود 

ندارد. 
البته این را هم بگویم که مثلاً ما مهمانانی داریم 
که با یک چهره محبوب دیگر خیلی رفیق هستند. 
مثل جواد رضویان که با رضا صادقی خیلی رفیق 
است. به این شــکل ما اگر بخواهیم رضویان را 
دعوت کنیم حتماً رضا صادقی هم هست. چون 
این رفاقت بین این 2 باعث میشــود که گرمی و 

صمیمیت این میهمانی هم بیشتر شود. 
فخربخش با ابراز نارضایتــی از زمان پخش این 
برنامه می گوید: خوشبختانه در این مدت پخش 
بازخوردهای خیلی خوبــی از طرف مخاطبین 

برنامه داشته ایم. 
ولی متأسفانه اکثر بینندگان از زمان پخش »لیمو 
ترش« ابــراز نارضایتی می کنند و ما نیز همین 
اعتقاد را داریم. ولی این تصمیم مدیران شــبکه 
است و آنها هســتند که باید فکری به حال این 

قضیه بکنند.

آنچه می خوانید

و  رســمی  فضــای  شکســتن 
معمول برنامه هــای تلویزیونی و 
واردکردن فضای گرم و صمیمی 
میهمانی های ایرانی باعث شده که 
مخاطبان برنامــه »لیمو ترش« را 
دوست داشته باشند، البته خیلی 
از آنها از زمان پخش برنامه راضی 

نیستند. 
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سراب آرزوها

از عشق دو آتيشه تا فرار از خانه 
زن  ساقى:  طوبى  قرمز-  خط 
جوان كه نســبت به شــوهرش 
تنفرداشــت پس از آشــنايى با 
مردى در شــبكه هاى اجتماعى 

خانه و كاشانه اش را رها كرد. 
به گزارش خط قرمــز، با صداى 
بغض آلود حرف مى زد و پشيمانى 
در چشــم هايش با قطرات اشك 
موج مى زد. او ســفره دلش را باز 

كرد و گفت: يك ضرب المثل قديمى مى گويد آب كه از ســر گذشت چه يك 
وجب چه صد وجب. اما واقعيت چيز ديگرى است. بعضى از موضوع ها و مسايل 
خيلى حرمت دارند و اگر ذره اى آســيب ببينند جبران كردنش خيلى مشكل 
اســت. مثل آبروى آدم ها و وضعيت اسف بارى كه من الان گرفتارش شده ام. از 
دخترم خجالت مى كشم، نمى توانم به چشم هاى شوهرم نگاه كنم و نمى دانم چه 
جوابــى به پدر و مادرم بدهم كه باهزار اميد و آرزو مرا راهى خانه بخت كردند.   
زن جوان در دايره اجتماعى كلانترى 15افزود: زندگى مان را با عشق دو آتيشه 
آغاز كرديم. كلمه «جان» و «فدايت شــوم» از دهان مان نمى افتاد. اســم ما به 
عنوان زن و شوهر عاشق در بين اقوام زبانزد شده بود. اما افسوس كه قدر زندگى 
قشنگ مان را ندانستيم. جرقه اول بدبختى مان را شوهرم زد. بلند پروازى و زياده 
خواهى هايش، باعث شد چك بلامحل بكشد. هر چه مى گفتم قناعت داشته باش 
و پايت را اندازه گليم خودت دراز كن فايده اى نداشــت. مى خواســت كارش را 
توسعه بدهد و پيشرفت كند. چك هايش برگشت خوردند و حساب و كتاب هايش 
به هم ريخت. زن جوان افزود: يكى از دوستانش پاپيش گذاشت و با شراكت به 
موقع او را از ورشكستگى نجات داد. اما افسوس كه رفاقت بى حدو اندازه شوهرم 
با اين شريك ناباب باعث شدطرز نگاه او به زندگى عوض شود. كم كم از مسايل 
اعتقادى فاصله گرفت، شب ها دير به خانه مى آمد و گاهى نيز مشروبات الكلى 
مصرف مى كرد. زن جوان گفت: شوهرم تنهايم گذاشته بود و ديگر نه تنها از آن 
كلمات عاشقانه خبرى نبود بلكه سركوچكترين حرفى داد و فرياد راه مى انداخت 
و براى كارهايش بهانه تراشى مى كرد. احساس تنهايى و نگرانى از آينده سبب 
شــد از نظر روحى آزرده خاطر شوم. خيلى عذاب مى كشيدم و نمى توانستم با 
كسى درد دل كنم. نمى خواستم چهره خوبى كه از زندگى عاشقانه ام براى اقوام 
و آشنايان ساخته بودم خراب شود. متأسفانه در آن شرايط به فضاى مجازى پناه 
بردم و خيلى زودتر از چيزى كه فكرش را مى كردم وابسته اش شدم. به عضويت 
شــبكه هاى اجتماعى درآمدم و با مردان چرب زبانى آشنا شدم كه خودشان را 
مونس تنهايى و سنگ صبورم نشان مى دادند. شوهرم از اين ارتباط هاى مجازى 
سر در آورد ومشكل جدى پيدا كرديم. بى آن كه بدانم چه كار مى كنم كاشانه ام 
را رها كردم و به خانه دوســتم رفتم. دو ســه روزى آنجا بودم. همسرم موضوع 
ارتباط هاى مجازى مرا با مردان نامحرم پيش خانواده و دخترم بيان كرد.  شوهرم 

نشانى مرا پيدا كرد و به سراغم آمد. دعوايمان شد و به كلانترى آمديم. 
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عقده گشايى خواستگار كينه جو 
با دزدى لپ تاپ

خط قرمز: يك خواســتگار كينه جو كه اقدام به انتشار 
تصاوير خصوصى دختر مورد علاقه اش در فضاى مجازى 
كرده بود، توسط پليس دســتگير شد. فرمانده انتظامى 
نيشابور با اعلام اين خبر گفت: در پى انتشار تصاوير خانمى 
جوان در شبكه اجتماعى اينستاگرام، تيمى از كارشناسان 

پليس فتا براى بررسى موضوع وارد عمل شدند.
سرهنگ حسين بيات مختارى افزود: در بررسى اظهارات 
شاكى پرونده مشخص شد، فردى ناشناس با ايجاد يك 
صفحه جعلى در اينستاگرام و ارسال تصاوير خصوصى و 
خانوادگى به همسر وى كه به تازگى ازدواج كرده، موجب 

هتك حيثيت او و بروز اختلافات خانوادگى شده است.
در ادامه تحقيقات از شــاكى همچنين مشخص شد در 
شهريورماه ســال جارى لپ تاپ، كارت هاى عابربانك و 

مقاديرى طلا از داخل خودرو وى دزديده شده است.
وى اظهار داشــت: كارشناســان پليس فتا با يك ســرى 
تحقيقات فنى، عامل انتشار تصاوير خصوصى كه خواستگار 
قبلى شــاكى پرونده بود، را شناســايى و دستگير كردند. 
متهم در مواجهه با ادله ديجيتالى لب به اعتراف گشود و با 
ندامت از كار مجرمانه اش، اظهار داشت: پس از چند مرحله 
خواستگارى و شنيدن جواب رد، پس از تعقيب دختر مورد 
علاقه اش در حالى كه در خودروى او باز بود، لپ تاپ و ديگر 
وسايلش را دزديده و با هدف انتقام گيرى، يك صفحه جعلى 
در اينستاگرام ايجاد كرده و عكس هاى خصوصى او را در اين 

صفحه به اشتراك گذاشته و براى همسرش ارسال كردم.

كشف محموله 2 ميليارد ريالى 
كالاى قاچاق در مشهد

خط قرمــز- على محمدزاده: رئيــس پليس آگاهى 
خراسان رضوى از تشديد مقابله با كالاى قاچاق و كشف 

يك محموله بزرگ لوازم خانگى در مشهد خبر داد.
ســرهنگ حميد رزمخواه گفت: بر همين اســاس طرح 
بازديد و رصد مبادى ورودى، باربرى ها و انبارها با جديت 
بيشترى در دستوركار مأموران اداره مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز پليس آگاهى قرار گرفته است كه در اولين گام و در 
بازرسى چند باربرى تعداد 237 دستگاه تلفن همراه و 2 
هزار و 442 قلم لوازم خانگى به ارزش 2 ميليارد و 430 

ميليون ريال كشف و 2 متهم دستگير شدند.

خط خبر

خط قرمز- مهدى كاهانى مقدم: اعضاى يك باند كه با 
جعل اسناد قصد برداشت هاى نجومى از حساب مشتريان 
يك مؤسسه مالى و اعتبارى در مشهد را داشتند، در اولين 

دستبرد خود به دام افتادند.
گــزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامى خراســان 
رضوى حاكى اســت ســركرده اين باند يكى از مجرمان 
سابقه دار مى باشــد كه پس از آزادى از زندان ضمن اغفال 
دوستان قديمى اش كه متصدى و آبدارچى يكى از شعب 
مؤسسه اى مالى و اعتبارى و با كمك يكى ديگر از دوستانش 

اقدام به تشكيل يك باند سرقت سايبرى كرده بود.
ســردار بهمن اميرى مقدم گفت: اين مجــرم حرفه اى و 
همدستانش قصد داشتند با شگردى خاص به حساب هاى 

اينترنتى متمركز مؤسسه مالى و اعتبارى كه از ضعف سيستم 
بانكدارى نيز برخوردار بود و ســقفى براى برداشــت هاى 
اينترنتى نداشت، دستبرد زده و ارقام بالا و نجومى را از اين 

حساب ها به جيب بزنند.
وى با بيان اينكه اولين گام از نقشــه سرقت اينترنتى اين 
باند، شناسايى مشتريان با حساب هاى رقم بالا در مؤسسه 
بود، افزود: بعد از شناسايى اين مشتريان، با كمك آبدارچى 
و متصدى مؤسســه، گام بعدى سركرده باند، دسترسى به 
كپى مدارك مشــتريان بود و پس از آن همدست ديگر وى 

با مراجعه به يك شــعبه ديگر اين مؤسسه اقدام به  افتتاح 
حساب با مدارك سرقت شده و درخواست كارت الكترونيك 

بانكى و خدمات بانكدارى اينترنتى مى كند.
رئيس پليس خراســان رضوى ادامــه داد: اعضاى اين باند 
ســپس با فعال ســازى خدمات اينترنتى و متمركز شدن 
حســاب هاى بانكى افراد مورد نظرشان، اقدام به خريدهاى 

اينترنتى و برداشت وجه از حساب مشتريان مى كردند.
وى گفــت: در اولين اقدام اعضاى اين باند يك مشــترى با 
سپرده 420 ميليون تومانى را شناسايى كره و برنامه سرقت 
خود را به اجرا گذاشــتند كه با توجــه به پيچيدگى ابعاد 

مســأله، تيمى از كارشناسان علمى و عملياتى پليس فتا 
مســؤول رسيدگى به موضوع شده و در اقدامى ضربتى و 
غافلگيرانه پس از شناسايى هر چهار نفر اعضاى باند نسبت 

به دستگيرى آن ها اقدام كردند.
فرمانده انتظامى خراسان رضوى با اشاره به سقف برداشت 
آزاد اين مؤسسه مالى و اعتبارى، تأكيد كرد: اين در حالى 
است كه تمام مؤسسات مالى و اعتبارى و حتى بانك هاى 
دولتى و خصوصى بايد براى برداشــت هاى اينترنتى خود 
ســقف مجاز بانك مركــزى را رعايــت و درخصوص به 
كارگيرى نيروى انســانى دقت بيشــترى به خرج دهند 
و عــلاوه بر جذب نيروهــاى متخصص، افــراد صادق و 

درستكارى را به كار گيرند.
سردار اميرى مقدم گفت: بانك ها و مؤسسات مالى و اعتبارى 
بايــد براى افتتاح حســاب حتماً اصل مدارك شناســايى 
متقاضيان افتتاح حســاب را طلب كنند به ويژه افرادى كه 

داراى حساب هاى ديگر در بانك يا مؤسسه هستند.
وى همچنين به شهروندان توصيه كرد: ضمن فعال كردن 
سيســتم پيامك بانكى، از اتصال حســاب با وجوه زياد، به 
حســاب متمركز اينترنت بانك و موبايــل بانك خوددارى 
كنند و محدوديت برداشت اينترنتى از حساب را از بانك ها و 

مؤسسات مالى و اعتبارى بخواهند.

 اعضاى يك باند كه با 
جعل اسناد قصد برداشت هاى نجومى از حساب مشتريان 
يك مؤسسه مالى و اعتبارى در مشهد را داشتند، در اولين 

گــزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامى خراســان 
رضوى حاكى اســت ســركرده اين باند يكى از مجرمان 
سابقه دار مى باشــد كه پس از آزادى از زندان ضمن اغفال 
دوستان قديمى اش كه متصدى و آبدارچى يكى از شعب 
مؤسسه اى مالى و اعتبارى و با كمك يكى ديگر از دوستانش 

ســردار بهمن اميرى مقدم گفت: اين مجــرم حرفه اى و 

دستبرد بزرگ اينترنتى به حساب هاى يك مؤسسه مالى و اعتبارى در مشهد
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10 بار اعدام در انتظار قاتل خانواده كرمانى
خط قرمز: با گذشــت دو ماه از كشــتار 10 زن، مرد 
        و كودك در روســتاى «جهان آباد» شهرستان 
فهرج، رئيس كل دادگسترى اســتان كرمان ازپايان 
تحقيقــات جنايــى در اين بــاره خبــر داد و گفت: 

كيفرخواست پرونده بزودى صادر مى شود.
عصــر پنجشــنبه دوم دى، مرد 26 ســاله اى به نام 
«شــهروز» به دليل اختلاف هاى خانوادگى با خانواده 
همســرش، در حالى كه اسلحه كلاشينكف به دست 
داشت، به خانه پدر همسرش در روستاى جهان آباد از 
توابع استان كرمان هجوم برد و با رگبار گلوله 10 نفر 
از اعضاى خانواده همسرش و تعدادى از همسايگان كه 
براى عيادت مادرزنش آمده بودند، را به قتل  رســاند.
دراين جنايت تكان دهنده 4 نفر هم بشــدت مجروح 

شدند.
داماد جنايتكار پس از جنايت هولناك كه مقابل چشمان 
بهت زده همســرش رخ داد بدون آسيب رساندن به او 
متوارى شد. با گزارش اين قتل عام به نيروى انتظامى 
و انتقال مجروحان به بيمارستان، تحقيقات ويژه پليسى 
براى دستگيرى قاتل  فرارى آغاز شد و مأموران توانستند 

را  او  بعــد  روز  دو 
درگيرى  درجريان 
در  مســلحانه اى 
ايرانشــهر بــه دام 

بيندازند.
يداالله موحد، رئيس 
دادگســترى  كل 
كرمــان،  اســتان 
گفــت:  ديــروز 
تحقيقات مقدماتى 

دربــاره جنايت فهرج به اتمام رســيده و اين پرونده 
آماده صدور كيفرخواست است. با توجه به تعداد زياد 
قربانيان اين جنايت هولناك، مواردى مربوط به حصر 
وراثت در پرونده مطرح شده كه بزودى رفع مى شوند. 
اما به يقين عامل اين جنايت به اتهام قتل 10نفر به 
10بار قصاص و با شرايط خاص قانونى محكوم مى شود 
و در كنــار آن براى جرايمى كه درباره ســاير افراد از 
جمله جراحت هايى كه ايجاد كرده نيز محكوميت هايى 

درانتظارش خواهد بود.

را  او  بعــد  روز  دو 
درگيرى  درجريان 
در  مســلحانه اى 
ايرانشــهر بــه دام 

يداالله موحد، رئيس 
دادگســترى  كل 
كرمــان،  اســتان 
گفــت:  ديــروز 

دست دزد تهرانى قطع مى شود 

خط قرمز:  قضات ديوان عالى كشــور حكم قطع دســت 
جوانى كه با راه اندازى باند سرقت به ده ها خانه در پايتخت 

دستبرد زده بود را تأييد كردند.
رسيدگى به اتهامات اعضاى اين باند كه 6 نفر هستند از سال 
گذشته و به دنبال وقوع چندين فقره سرقت از منازل شمال 
شهر آغاز شد. سارقان با تخريب در ورودى خانه ها دست به 

و جواهرات  سرقت طلا 
مى زدند تا اينكه سرانجام 
دستگير شــدند. از آنجا 
كه ســرقت هاى آنها از 
مصاديق ســرقت حدى 
بود دادســتان از دادگاه 
بــراى ســركرده بانــد 
حكم  صدور  درخواست 

قطع دست كرد.
متهمان در شعبه هشتم 

دادگاه كيفرى يك اســتان تهران محاكمه شدند و متهم 
رديف اول به قطع دســت و ســاير اعضاى باند به حبس 

محكوم شدند.
اين رأى با اعتراض متهمان به ديوان عالى كشــور فرستاده 
شد اما قضات شعبه 32ديوان حكم دادگاه را تأييد كردند. به 
اين ترتيب حكم قطع دست سركرده باند سرقت قطعى شد.

و جواهرات  سرقت طلا 
مى زدند تا اينكه سرانجام 
دستگير شــدند. از آنجا 
كه ســرقت هاى آنها از 
مصاديق ســرقت حدى 
بود دادســتان از دادگاه 
بــراى ســركرده بانــد 
حكم  صدور  درخواست 

متهمان در شعبه هشتم 



الوحده- پرسپولیس، ساعت 18:۴۰

برانکو بعد از تصمیم کبری
 فوتبال  حمید رضا عرب   در حالی که رامین رضاییان 
و علی علیپور با دســتور برانکو اخراج شــده اند و دیگر این 
بازیکنان در ترکیب نیستند، پرسپولیس امشب مقابل تیم 
الوحده امارات قرارمی گیرد.حریفی که با برخورداری از چهار 
بازیکن خارجی و البته اسماعیل مطر، مهاجمی که تجربیات 

بســیاری دارد، ســعی در بهره برداری از امتیــاز میزبانی 
خواهد داشت. در ترکیب تیم الوحده سباستین تاگلیانوی 
آرژانتینی را که با شماره 11بازی می کند ازهمه خارجی ها 
شاخص ترمی بینیم. این بازیکن در 15بازی که برای الوحده 

انجام داده موفق به زدن 15گل شده است. 
سباستین با لقبی از سوی رســانه های اماراتی هم مواجه 
است که نشان می دهد مدافعان پرسپولیس باید حواس شان 
به ســاق های خود باشــد. اماراتی ها به سباســتین جلاد 
می گویند. او خشونت بســیاری در بازی اش دارد. خورخه 

والیدوی شیلیایی نیز که با شــماره 22 بازی می کند، یکی 
دیگر از شاخص های الوحده محسوب می شود. بازیکنی که 
غالبا به عنوان یارتعویضی به میدان می رود. یک مدافع اهل 
کره جنوبی هم در ترکیب الوحده حضور دارد. مرد شماره 5، 
چانگ وو. بالاژزودزاک مجارستانی را هم که با شماره 24به 

میدان می رود باید جزو مهره های خطرناک این تیم دانست. 
او تا به امروز برای الوحده 5گل زده، گرچه پست اصلی اش 

بازیسازی است.
 بی شک اگر هافبک های پرســپولیس به خصوص کمال 
کامیابی نیا که جزو خوب های آســیا محسوب می شود و 
محسن مسلمان که در بازیسازی تبحر فراوانی دارد، نقش 
خود را خوب ایفا کنند، پرسپولیس از الوحده امتیاز خواهد 

گرفت.
 البته اخراج رامین رضاییان و علی علیپور هر قدر هم که با 

حمایت رسانه ای مواجه باشــد، مشکلاتی برای سرخ ها به 
وجود خواهد آورد و دســت برانکو را برای انجام تعویض ها 
خواهد بست. به هرحال سرمربی پرسپولیس تصمیم خود 
را در آستانه این بازی مهم گرفته و مسوولیت هرنتیجه ای 

با اوست. 

بی شک اگر برانکو با همین وضعیت موفق به کسب پیروزی 
مقابل اماراتی ها شــود، محبوبیتش میان سرخ ها صد برابر 
خواهد شــد اما اگر درغیاب این دو بازیکن شکست بخورد 
ممکن است با انتقاد هایی مواجه گردد. پرسپولیس از بازی 
نخست خود که فقط اسم میزبانی داشت، یک امتیاز به دست 
آورده و اگر در دومین بازی هم با امتیاز میدان را ترک کند، 
بی شک یکی از نماینده های پرامید ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا خواهد شد  و به واســطه برخورداری از امتیاز میزبانی 
در بازی های آتی از شــانس بالایی بــرای صعود برخوردار 

خواهد بود. 
به احتمال فراوان برانکو به جــای رامین رضاییان از صادق 
محرمی استفاده خواهد کرد. اما اینکه چه بازیکنانی تعویضی 
به میدان می روند واقعا معما اســت چون مرد کروات روی 
نیمکت بازیکنان آن چنانی ندارد و شاید این بارهم قرعه به 

نام جوان ها بیفتد.

علت دعوای پرسپولیس: پای ربیع خواه در میان است
در شرایطی که بازیکنان اصلی و ذخیره در حال انجام بازی 

تمرینی بودند رضاییان با ربیع خواه بحث می کند و از او 
می خواهد آرام تر بازی کند. در این بین علیپور وارد ماجرا 

می شــود و به ربیع خواه می گوید به جای بحث کردن کار 
خودش را بکنــد و محکم بازی کند و همین مســاله باعث 
واکنش رضاییان و ایجاد درگیری لفظی بین این دو بازیکن 
می شــود. پس از این درگیری کریم باقری از هر دو بازیکن 
می خواهد تمرین را ترک کنند و از زمین بیرون بروند. رامین 
رضاییان وســایلش را جمع می کند و به هتــل می رود اما 

علیپور کنار زمین می ماند تا تمرین تمام شود.
سر میز شام برانکو اعلام می کند علیپور و رضاییان در لیست 
1۸ نفره بازی قرار ندارند و رضاییان پاسخ می دهد »مگر چه 
کار کرده ایم که بازی نکنیم و از لیست خط بخوریم؟«و به 
اتاقش می رود. رفتار رضاییان باعث می شــود برانکو اعلام 

کند دو بازیکن باید اردو را ترک کنند و به ایران بازگردند. 

ذوب آهن-الاهلی عربستان، ساعت18:۴5
اما بعد از بازی پرســپولیس مقابل الوحده که راس ساعت 
1۸:4۰ شروع می شود شــاهد بازی ذوبی ها خواهیم بود. 
شاگردان مجتبی حسینی هم در دومین بازی خود در لیگ 
قهرمانان آسیا به مصاف الاهلی عربستان می روند. آن ها نیز 
به دلیل مناقشات سیاسی میان ایران و عربستان باید درعمان 
از رقیب سعودی خود میزبانی کنند. الاهلی تیمی است که 
در لیگ عربستان جایگاه مطلوبی دارد و همواره جزو تیم های 

قابل احترام سعودی به حساب آمده اند. 
ذوب آهن اما در بازی اول دست به کار بزرگی زد و العین را 
درخانه اش متوقف کرد. آن ها اگرهمچون بازی اول باشند 
حتی قابلیت دستیابی به امتیاز کامل این بازی را دارند. نکته 
مهم در ترکیب ذوب آهن بازگشت قاسم حدادی فر است که 
احتمالا نبض بازی را در میانه زمین در دست خواهد گرفت.

گروه بندی و زمان مسابقات فوتبال 
ساحلی قهرمانی آسیا 

ورزش: رقابت های قهرمانی فوتبال ساحلی آسیا با حضور 13 تیم 
در سه گروه از 14 لغایت 21 اســفندماه در ترنگانو مالزی برگزار 
می شود و تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان در گروه A با بحرین، 

چین، مالزی و افغانستان هم گروه است.
گروه بندی این دوره از رقابت ها به شرح زیر است:
گروه A:ایران، بحرین، چین، مالزی و افغانستان

گروه B: عمان، لبنان، ازبکستان و تایلند
گروه C: ژاپن، امارات، عراق و قطر

عالیشاه: نمی دانیم تاوان کدام گناه مان 
را می دهیم

تسنیم: امید عالیشاه درباره آخرین وضعیتش در تراکتورسازی 
گفت: فعلًا فقط بــا تیم تمرین می کنیــم و نمی دانیم چه گناهی 
کردیم که باید این طور تاوان بدهیم. آن طور که من شنیدم باشگاه 
و فدراسیون فوتبال استعلام گرفته اند و فیفا باز هم در جواب آنها 

اعلام کرده که ما نمی توانیم برای تراکتورسازی بازی کنیم.
وی اظهــار داشــت: فعــلًا می خواهیم تــا پایان فصــل فقط با 
تراکتورســازی تمرین کنیم و بعد ببینیم خدا چــه می خواهد. 
امیدوارم حداقل در پایان فصل فرجی شود تا ما هم به مراتب آسیب 

کمتری ببینیم. 

پس از محرومیت از فعالیت های فوتبالی: 
عباسی: دلیل محرومیتم را نمی دانم 

ورزش: کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال اعلام کرد که علی عباسی 
مدیرعامل سیاه جامگان تا اطلاع ثانوی از هر گونه فعالیت فوتبالی 
محروم اســت. در این زمینه مدیرعامل سیاه جامگان گفت: دلیل 
محرومیتم را نمی دانــم و باید پیگیری کنم بــه چه علت محروم 

شده ام.
وی افزود: از وضعیت فعلی خسته شــده ام. باشگاه را تا پایان لیگ 
هدایت می کنم و پس از آن دیگر به طور مستقیم فعالیت نخواهم 

کرد.

دایی: بهترین بازی مان را مقابل 
پرسپولیس انجام می دهیم

ایسنا:علی دایی درباره بازی پرســپولیس و نفت تهران که هفته 
آینده برگزار می شود گفت: قصد داریم بهترین بازی لیگ امسال 
را مقابل پرســپولیس برگزار کنیم. خوشــحالم که تیمم جلوی 
پرسپولیس بازی می کند. تیمی که بهترین تیم حال حاضر فوتبال 
ماست و بازی ما با پرســپولیس صحنه های بسیار جذابی را برای 

فوتبال ایران ایجاد خواهد کرد.

رد پیشنهاد گزاف چینی ها برای 
سردار از سوی روستوف

ورزش: روســتوف پیشنهادی رســمی از لیگ چین برای سردار 
آزمون دارد که این پیشنهاد را رد کرده است. به این ترتیب آزمون 

این فصل هم در روستوف می ماند.
هنوز مشخص نشده است که کدام باشگاه چینی به سردار آزمون 
پیشنهاد داده است اما همان طور که خود آزمون عنوان کرد، قصد 

دارد تا شروع جام جهانی 2۰1۸ در لیگ روسیه بماند.

حمدی نژاد: اعتصاب کردیم تا همه 
بفهمند فوتبال ایران آماتور است

ایسنا: وحید حمدی نژاد، کاپیتان نفــت تهران در مورد اعتصاب 
بازیکنان این تیم گفت: فوتبال دوســتان باید به ما حق بدهند. ما 
پولی نگرفته ایم ولی باید مالیات کامل قراردادمان را بدهیم. در تیم 
بازیکنانی حضور دارند که اداره مالیات برای گرفتن مالیات آن ها 
ماشین زیر پایشان را مصادره کرده و یا آن ها را ممنوع الخروج کرده 
است. اگر خود شما هم باشید چه عکس العملی نشان می دهید؟ من 
برای امسال باید تا هفته بیست و سوم ۸۰ درصد از مبلغ قراردادم را 
می گرفتم ولی این اتفاق نیفتاد. همچنین از سال گذشته ۸۰ درصد 
طلب دارم. نامه اش هم موجود است ولی چیزی که موجود نیست، 
پول است. ما این اعتصاب را انجام دادیم تا همه بفهمند که فوتبال 

ایران آماتور است.

یک هوادار الوحده همه بلیت های 
دیدار پرسپولیس را خرید

ورزش: الوحده امارات در دومین دیدار خود در مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا امروز در ورزشگاه خانگی خود از پرسپولیس پذیرایی 
می کند. این باشگاه اماراتی سخت به دنبال پیروزی برابر نماینده 
ایران است. یک هوادار الوحده تصمیم گرفت که همه بلیت های این 
دیدار را بخرد و آن را به صورت رایگان در بین مردم تقسیم کند تا 

ورزشگاه پر شود.

جوانان ایران در آلمان 3 بازی دوستانه 
برگزار می کنند

ورزش:  تیم ملــی فوتبال جوانــان ایران از 3۰ اردیبهشــت در 
چارچوب رقابت هــای جام جهانی 2۰17 کــره جنوبی به میدان 
می روند. شاگردان امیر حسین پیروانی در راستای کسب آمادگی 
از 2۰ اسفند اردویی را در تهران برگزار می کنند و سپس 26 اسفند 
برای برپایی اردویی 1۰ روزه راهی آلمان می شوند. تیم ملی جوانان 

در این اردو سه بازی دوستانه برگزار می کند. 

عربشاهی: رضاییان نشان داد جنبه 
بزرگ شدن ندارد

فارس: ضیا عربشاهی در خصوص تصمیم برانکو مبنی بر اخراج 
رامین رضاییان و علی علیپور از اردوی این تیم در آستانه بازی 
مقابل الوحده امارات گفت : رامین رضاییان نشان داد که جنبه 
بزرگ شــدن ندارد. او باید بداند هویت تیمی و نظم و انضباط 
از هر چیزی مهم تر اســت. رضاییان باید به فکر این مســائل و 
فوتبالش باشــد. مطمئنا هواداران پرســپولیس هم می دانند 
که نام پرسپولیس از هر نامی بزرگ تر اســت و آنها هم بازیکن 
بااخلاق می خواهند نه بازیکنی که تا ساعت 2 صبح بیدار است.

ضد حمله

تاج: کی روش از همه ظرفیت ها استفاده می کند
ورزش: مهدی تاج با اشاره به تاکیدات و نظر مسعود سلطانی فر برای حفظ آرامش و 
همراهی در فوتبال کشور و خصوصا تیم ملی ایران گفت: فدراسیون فوتبال با جدیت 

بدنبال انسجام، هم افزایی و وحدت تمامی ارکان فوتبال  کشور است.
تاج ادامه داد: ایجاد فضایی متحد در آســتانه بازی های مهم تیم ملی فوتبال در دور 
برگشت انتخابی جام جهانی روســیه از جمله برنامه های اصلی این فدراسیون است 
و خوشبختانه تا این زمان بســتر بسیار مناســبی برای هماهنگی، تفاهم و همدلی 
در فوتبال  ایران فراهم شده است. رئیس فدراســیون فوتبال درباره استفاده از همه 
ظرفیت های فوتبال ایران برای تیم ملی گفــت: البته خود کی روش این موضوع را به 
زودی در مصاحبه ای اعلام خواهد کرد ولی آنچه مسلم است تیم ملی از تمام بازیکنان 
باشگاهی که قابلیت فنی بالایی داشته باشند استفاده خواهد کرد و درهای تیم ملی به 

روی بازیکنان مستعد و سرمایه های فوتبال کشور باز است.
تاج ادامه داد: بیانیه هایی که از قول کی روش در رسانه ها اخیرا مطرح شده جدید نیست 

و بنا بر گفته ایشان بعد از تفاهمات صورت گرفته، وی بیانیه ای نداده است.

میثاقیان: برای بقا 
تا آخرین هفته می جنگیم

تسنیم: میثاقیان دیروز همزمان با شروع تمرینات سیاه جامگان ضمن تأکید 
بر اینکه برای عقد قرارداد با باشگاه ســیاه جامگان مسائل مالی را مدنظر قرار 
نداده است، گفت: شــما می توانید در این مورد از آقای عباسی سؤال کنید. 
من به هیچ عنوان با ایشــان بحث مالی نکردم و با قراردادی ســفید سرمربی 

سیاه جامگان شدم. من آمده ام تا به سیاه جامگان کمک کنم.
سرمربی جدید تیم فوتبال سیاه جامگان در مورد اینکه آیا این تیم در لیگ برتر 
خواهد ماند، تصریح کرد: چیزی قابل پیش بینی نیست و ما بازی های سختی در 
پیش داریم، اما تا آخرین  هفته تلاش می کنیم تا در نهایت در لیگ برتر بمانیم. 
امیدوارم هواداران از سیاه جامگان حمایت کنند و مردم مشهد هم دعا کنند تا این 

تیم در لیگ برتر بماند. 14
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    رضا قوچان نژاد و علی رضا جهانبخش ملی پوشان ایرانی تیم های هیرنوین 
و آلکمار نمره های فنی خوب و ضعیفی در دیدارهای هفته بیست وچهارم اردویژه 

هلند کسب کردند.
    تیم صدرنشین المپیاکوس در چارچوب هفته بیست ودوم سوپر 
لیگ یونان میزبان پانیونیوس بود و در نمایشــی غیرمنتظره سومین 
شکست فصل را با نتیجه یک بر صفر پذیرا شد. مسعود شجاعی، و کریم 

انصاری فرد در این بازی غایب بودند
     بازیکنان تیم پرسپولیس ظهردیروز وارد ابوظبی شده و در هتل میلینیوم 

این شهر مستقر شدند. این هتل فاصله نزدیکی با ورزشگاه محل بازی دارد.
     مدیریت باشگاه ذوب آهن،کنترل کامل بلیت فروشی دیدار دو 

تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان و الاهلی عربستان در ورزشگاه سلطان 
قابوس شهر مسقط را بر عهده گرفت.

    در حواشی بازی گیتی پسند و تاسیســات که با ورود تماشاگران به زمین 
همراه بود، وحید شمسایی هنگام رفتن به رختکن با یکی از تماشاگران منتسب 

به گیتی پسند درگیر شد.
     سعید الربیعی،مدافع کلیدی الاهلی عربستان به خاطر مصدومیت 
نمی تواند این تیم را برای بازی با ذوب آهن در لیگ قهرمانان آسیا همراهی کند.

     تیم های پرسپولیس مشــهد و نسل ابومســلم  در لیگ سه به ترتیب 
مقابل حریفان خود در مشــهد و تهران به تساوی یک بریک رسیدند حریف 

پرسپولیس شهدای بابلسر بود و میزبان نسل ابومسلم سپیدار تهران.

     خاویر آگیره سرمربی مکزیکی تیم الوحده در نشست خبری عنوان 
کرد نام پرسپولیس صحیح است و در اسپانیا سرخپوشان ایرانی را به نام 

»پرسه پولیس« می شناسند.
     پرافتخارترین باشگاه آلمان »بایرن مونیخ« 117 ساله شد.

     ورزشگاه تازه تاسیس کربلا در میان 1۰ ورزشگاه برتر سال 2۰16. 
هزینه ساخت این ورزشگاه 3۰ هزار نفری 98.2 میلیون دلار است.

    شنیده می شود یکی از مدیران لیگ برتری فوتبال به دلیل بدهی بازداشت 
شد و به کلانتری منتقل شد.

    بازیکن ملی پوشی که به جرم تجاوز به عنف به دادگاه رفته بود به 
احتمال فراوان محکوم خواهد شد.

رجب زاده: به دنبال 
اولین سه امتیاز 

هستیم
ورزش: کاپیتان ذوب آهن در نشست 
خبری پیش از دومین دیدار آسیایی 
تیمش گفت: می دانیــم در برابرتیم 

قدرتمندی بازی داریم و تمام تمرینات خود را در روزهای اخیر به خوبی انجام 
دادیم تا بتوانیم به اولین سه امتیازمان در این بازی ها دست پیدا کنیم.

مهدی رجب زاده درباره تفاوت گروه امسال این تیم با گروه های قبلی گفت: به 
هرحال هر تیمی که به لیگ قهرمانان راه پیدا می کند تیم بزرگی است و دیدار 
برابر آن سخت خواهد بود، ما امسال هم با تیم های قدرتمندی روبه رو شدیم 

که باید در برابر آن ها به برتری برسیم. 

وزیر ورزش: 
فدراسیون به دعوای 

کی روش و برانکو 
خاتمه دهد

ورزش: در پی مناقشــه ایجاد شده 
بین ســرمربیان تیم ملی فوتبال ایران 

و پرسپولیس، وزیر ورزش نسبت به این امر ورود کرده و واکنش نشان داد.
سلطانی فر در این خصوص گفت: لازم است فدراســیون فوتبال به دعوای 
کی روش و برانکو پایــان دهد. تیم ملــی فوتبال بایــد در آرامش به جام 
جهانی صعود کند.حالا باید صبر کرد تا مشــخص شود مهدی تاج، رئیس 
فدراســیون فوتبال در این خصوص چه راهکاری را به کار بســته و چگونه 

اقدام خواهد کرد.

 حسینی: قدم به قدم 
پیش می رویم

ورزش: مجتبی حسینی در نشست 
خبری پیش از آغاز دیدار تیمش برابر 
الاهلی عربستان گفت: بعد از بازی با 
العین ســعی کردیم تمرینات خوبی 

داشته باشیم و براســاس بازی های الاهلی تمرینات خود را طراحی کردیم و 
امیدواریم بتوانیم بازی خوبی در برابر آن ها به انجام برسانیم.

سرمربی ذوبی ها درباره اهداف تیم ذوب آهن در لیگ قهرمانان آسیا گفت: تیم 
ما، یک تیم جوان است، بازی به بازی به پیش می رویم تا بتوانیم به اهداف خود 
برسیم، با توجه به شــرایط و بازیکنان جوانی که داریم به دنبال این هستیم تا 

بتوانیم در هر بازی به اهداف خود برسیم و قدم قدم به پیش برویم.
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حمید رضا خداشــناس : تیم فوتبال گیتی پسند با 
بردی که این هفته و به سختی مقابل تاسیسات بدست 
آورد در یک قدمی عنوان قهرمانی لیگ برتر فوتسال در 

دوهفته مانده به پایان مسابقات قرارگرفت.
با نگاهی به جدول مسابقات لیگ برتر متوجه می شویم 
شاگردان لک با 57 امتیاز و چهار امتیاز اختلاف نسبت به 
مس سونگون در دوبازی آخرشان تنها به یک امتیاز نیاز 
دارند تا جام قهرمانی لیگ در سال 96-95 را بالای سر 
ببرند . گیتی پسند در دوهفته پایانی باید ابتدا در اهواز و 
باتیم ملی حفاری دیدار کند که باتوجه به جایگاه حفاری 
که در رده ســوم جدول قرار گرفتــه و همچنین نتایج 
درخشان این تیم در نیم فصل دوم جدالی سخت به نظر 
خواهد رسید و سپس در هفته پایانی از یاسین پیشروی 

قم میزبانی کند. 
اما تیم مس در دو هفته پایانی دو بازی در برابر شهروند 
ساری و ارژن شیراز خواهد داشــت که به نظر می رسد 
باتوجه به جدال سخت گیتی پســند در مقابل حفاری 

قهرمانی به هفته پایانی کشیده شود .
اما بــا نگاهی به انتهــای جدول برای ما مشــخص می 

شــود که رقابت برای بقا بین تیم هــای آذرخش بندر 
عباس، دانشگاه آزاد و طرح و توسعه الوند که به ترتیب با 
امتیازهای 15، 11و۸ امتیاز در قعر جدول قرار گرفته اند 
کماکان ادامه دارد و از  این سه تیم به طور حتم دو تیم به 
لیگ یک سقوط خواهد کرد  که به نظر می رسد باتوجه 
نتایج این تیم ها در هفته های گذشــته و همچنین دو 
بازی پیش رو رقابت برای ســقوط بیــن دو تیم طرح و 
توسعه الوند و دانشگاه آزاد خواهد بود . دیگر تیم ها نیز 
در دو هفته پایانی شرایط آرام و بدون استرسی خواهند 
داشت چراکه نه خطر سقوط آن ها را تهدید می کند و نه 

امیدی به قهرمانی دارند . 
با این تفاسیر اگر ملی حفاری در اهواز بتواند گیتی پسند 
را با شکست بدرقه کند و همچنین مس موفق به شکست 
شهروند ساری شود هفته پایانی حساسی را برای لیگ 
برتر فوتسال پیش بینی می کنیم ؛ باید منتظر بود و دید 
گیتی پسندی که پیش بینی می شد چند هفته به پایان 
لیگ قهرمانی اش را جشن خواهد گرفت موفق می شود 
در دو هفته پایانی یک امتیاز ممکن را کسب کند یا این 

مس است که در کمال ناباوری شگفتی ساز می شود .

رسائی فر: مسابقات فوتسال بسیج ادارات مشــهد که با عنوان جام 
شهدای مدافع حرم در حال برگزاری بود با قهرمانی تیم فوتسال بسیج 

آستان قدس رضوی به پایان رسید.
در ایــن دوره از رقابت ها 15 تیم از بســیج ادارات مشــهد حضور 
داشتند که در نهایت 2 تیم بسیج آستان قدس رضوی و اداره غله به 
دیدار پایانی راه یافتند. در دیدار فینال این تیم بسیج آستان قدس 
رضوی بود که توانســت با نتیجه 6 بر 3 برابــر حریفش به پیروزی 

برسد و جام قهرمانی را از آن خود سازد. تیم فوتسال بسیج آستان 
قدس رضوی برای رســیدن به عنوان قهرمانی پــس از ۸ پیروزی 

پیاپی راهی فینال شد .
اعضای تیم فوتسال بسیج آســتان قدس رضوی عبارتند از: رحمان 
کاتب)سرپرســت(،مهدی غفــاری، ابوالفضل ســویزی، محمدرضا 
کاملان، وحید طیب زاده، موسی فرج زاده، حمید رضاجعفری، مرتضی 

شاداب زاده، مهدی طالع زاده و سعید خدابخشی.

نگاهی به لیگ برتر فوتسال در دو هفته پایانی

گیتی پسند یک قدم تا قهرمانی
مس به دنبال معجزه

بدون حتی یک شکست!

آستان قدس رضوی قهرمان فوتسال بسیج ادارات مشهد

ورزشـــی
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مسؤولان  اين زنگ خطر را جدى بگيرند

زور آزمايى  كشورآذربايجان  براى مالكيت ورزش  زورخانه اى
 هاشــم رســائى فر  ســال 92 بود كه 
آذربايجانى ها طى يك اقدام واهى دنبال اين 
بودند كه ورزش اصيل و با ريشه چوگان را كه 
متعلق  به ايرانيان بوده و هست، در فهرست 
يونسكو به نام كشــور خودشان ثبت نمايند. 
ورزشــى كه جزو قديمى ترين ورزش هاى 
ايران باستان بوده است. بعد از داستان ثبت 
چوگان و دنبالــه گيرى بــراى ثبت حكيم 
نظامى به نام آذربايجان اين بار اين كشــور 
دست روى ثبت ورزشــى گذاشته است كه 
مردمانش هم قطعــا در مورد بومى بودن آن 

ترديد دارند. 
داستان از جايى شروع شد كه سايت مسابقات 
همبستگى كشورهاى اسلامى از آذربايجان به 
عنوان مبدا ورزش باستانى و زورخانه اى در دنيا 
ياد كرد! ســايت بازى هاى كشورهاى اسلامى 
در باكو نوشته است طبق واقعيت هاى تاريخى 
منبع ورزش ملى آذربايجان ورزش زورخانه اى 
است كه اساس آن به 700 سال قبل برمى گردد 
كه توســط پورياى ولى چارچوب مشــخصى 

گرفت.
اين ادعا درحالى مطرح مى شود كه حدود 12 
سال پيش فدراسيون بين المللى ورزش هاى 
زورخانه اى توســط ايران در تهران تأســيس 

شده است.
ادعاى آذربايجانى ها در حالى مطرح مى شود 
كه با توجــه به غنــاى فرهنگــى و مفاهيم 
جوانمردى نهفته در اين ورزش تاريخى، آيين 
هاى ورزش پهلوانــى و زورخانه اى توســط 
جمهورى اســلامى ايران در تاريخ 16 نوامبر 
2010 (25 آبــان 1389) در اجــلاس كنيا 
به عنــوان ميــراث معنوى بشــريت به ثبت 
سازمان علمى، فرهنگى و آموزشى ملل متحد 

(يونسكو) رسيده است.

نكته قابل توجه در خصوص ادعاى آذربايجان 
اين است كه هنوز اين موضوع در مرحله ادعا 
قرار دارد و آذربايجانى ها مدعى شدند كه مبدأ 
رشته باستانى و زورخانه اى هستند اما نبايد 
فراموش كرد كه در صورت اينكه مســؤولان 
ورزشــى و فرهنگى كشــورمان در اين مورد 
عكس العملى از خود نشــان ندهند چه بســا 
اينكه اين رشــته آبا و اجدادى ما به نام كشور 
ديگرى ســند بخورد بعيد نيســت. كشورى 
همچون آذربايجان كه چند ســالى مى شود 
در رقابت هاى مختلف اين رشــته حضورى 
قدرتمنــد دارد و حريفى قابــل احترام براى 

باستانى كاران كشورمان است. 

مهرعليزاده: ادعاى آن ها اهميتى ندارد
محســن مهرعليــزاده، رئيس فدراســيون 
بين المللى زورخانه اى و پهلوانى در واكنش به 
ادعاى آذربايجان مبنى بر تعلق ورزش باستانى 
و زورخانه اى به اين كشــور گفت: آذربايجان 
100 سال قبل قســمتى از ايران بود و اينكه 
آنها مى گويند اين رشــته متعلق به آنهاست با 
توجه به قدمت 3 هزار ساله آن و تعلق آن كشور 
به ايران انجام ورزش باســتانى در آذربايجان 

مى تواند درست باشد.
وى ادامه داد: بــا توجه به اينكــه پيش بينى 
چنين مسائلى را مى كرديم در چندين قسمت 
از اساســنامه اين موضوع را به صورت محكم 

بسته ايم. در اساسنامه صريحا اعلام شده گرچه 
رئيس اين فدراســيون انتخابى اســت بايد از 
ايران باشد. از طرفى رئيس افتخارى، خزانه دار، 
دبيركل، يك بانو از اعضاى هيــأت اجرايى و 
رئيس كميته فنى هم بايد از ســرزمين اصلى 

اين ورزش يعنى ايران انتخاب شود.
رئيس فدراســيون بين المللــى زورخانه اى و 
پهلوانى در پاسخ به اين سؤال كه آيا تصميمى 
براى اعتراض به اين موضوع نداريد، گفت: اين 
حرف شان اهميتى ندارد. آنها يك فدراسيون 
ملــى زيرمجموعــه فدراســيون بين المللى 
ايجاد كرده اند كه تمام ســازماندهى برگزارى 
مسابقات بر عهده ماســت. خوشبختانه براى 

اولين بار ورزش زورخانه اى و كشــتى پهلوانى 
در بازى هاى كشورهاى اسلامى گنجانده شده 
است و از 3 سال قبل براى اين موضوع رايزنى 

كرده ايم.
مهرعليزاده افزود: كشورهايى مانند افغانستان 
و تاجيكستان هم مى توانند اين ادعا را داشته 
باشند چون در گذشته قسمتى از ايران بودند. 
از 3 هزار سال قبل ورزش باستانى در كشورمان 
انجام مى شده اســت و متعلق به ايران باستان 
است اما با اين وجود موضوع را بررسى مى كنيم. 
وى در پاسخ به اين ســؤال كه نبايد در مقابل 
اين ادعا بى تفاوت باشيم، عنوان كرد: با توجه 
به آنچه در اساســنامه آمده، مقــر دائمى اين 
فدراســيون تهران و زبان رســمى انگليسى و 
فارســى اســت. در مورد اعضــاى اصلى هم 
توضيــح دادم. برگزار كنندگان كشــورهاى 
اســلامى همواره در حال مكاتبه با ما هستند 
و سازماندهى مســابقات نيز با ما است اما اين 
موضوع را بررســى مى كنيم هر چند به نظرم 
اهميت ندارد اما اگر بررســى كرديد و متوجه 

شديد اعتراض لازم است انجام مى دهيم.
واكنش دبير كل كميته ملى المپيك به 

ادعاى آذربايجان 
شاهرخ شهنازي، دبير كل كميته ملى المپيك 
گفت  درباره برخــى ادعاها مبنــى بر اين كه 
آذربايجان به عنوان ميزبان بازى هاى كشورهاى 
اسلامى رشته ورزش هاى زوخانه اى كه متعلق 
به ايران است را از آذربايجان دانسته، گفت : من 
دائما با آنها در تماس هســتم و چنين چيزى 
به هيچ وجه نشــنيده ام. حتى در اجلاس اين 
بازى ها نيز حضور داشــتم و اصلا صحبتى از 
اين موضوع به ميان نيامد. نســبت به  صحت 
اين موضوع اطلاعــى ندارم و آن را بررســى 

خواهم كرد.

دور برگشت نيمه نهايى ليگ برتر واليبال
سايپا در انديشه جبران

ايســنا : مرحله نيمه نهايى ليگ برتر واليبال با ميزبانى شهردارى 
اروميه از تيم پيكان آغاز مى شود. دور برگشت مرحله نيمه نهايى ليگ 
برتر واليبال امروز با برگزارى ديدارهايى در تهران و اروميه پيگيرى 
مى شــود. شــهردارى اروميه كه در بازى رفت در تهران با نتيحه 3 
بر صفر برابر پيكان مغلوب شــد در ســالن غدير اروميه و در حضور 
تماشاگرانش پذيراى پيكان تهران است. اروميه اى ها در بازى رفت 
عملكرد ضعيفى داشتند و تلاش مى كنند با حمايت هواداران خود 

برابر حريف تهرانى خود پيروز شوند و كار را به بازى سوم بكشانند.
بانك سرمايه هم كه مدافع عنوان قهرمانى است مى خواهد در دومين 
بازى نيمه نهايى كار را به پايان برساند و صعودش را به فينال قطعى 
كند هرچند كه بازيكنان سايپا كه بدون استرس هستند كار را براى 

باتجربه هاى بانك سرمايه سخت مى كنند.
برنامه مرحله نيمه نهايى ليگ برتر واليبال:

بانك سرمايه - سايپا ساعت 16
شهردارى اروميه - پيكان تهران ساعت 16

مورد عجيب سازمان ليگ واليبال
دعوا بر سر ويديوچك

ورزش:  تجهيزات ويدئوچك ليگ واليبال به اروميه منتقل خواهد شد 
تا بازى آن شهر را تحت نظر بگيرد اما درخشنده در پاسخ به اعتراضات 
مى گويد: خودتان يكى براى تهران بخريد.  دو بازى ديگر مرحله نيمه 
نهايى ليگ برتر واليبال برگزار مى شود تا در صورت پيروزى پيكان 
و بانك ســرمايه اين دو تيم با دو برد راهى بازى فينال شوند تا بازى 
پايانى سال گذشته يك بار ديگر تكرار شود. يكى از ابزارهايى كه قرار 
بود حواشى اين مســابقات پايانى را به حداقل برساند حالا خودش 
تبديل به يكى از مشكلات اصلى شده است؛ ويدئو چك. وسيله اى كه 
هفته اول خراب بود، بعد از آن در يكى از مهمترين امتيازات حياتى كه 
مى توانست سرنوشت بازى شهردارى تبريز و بانك سرمايه را تعيين 
كند هنگ كرد و وقفــه هاى بيش از اندازه اى در بــازى ها به وجود 
آورد. اين سيستم در خانه واليبال تهران نصب شده بود و حالا براى 
بازى حساس شــهردارى اروميه و پيكان قرار است تمام تجهيزات و 

اپراتورهاى آن به اروميه اعزام شوند.

كسب پنجمين مدال ايران
رازقيان دومين نقره آسيا را گرفت

مهر : در آخرين روز از رقابت هاى قايقرانى قهرمانى اسلالوم آسيا در 
تايلند ركسانا رازقيان موفق به كسب دومين مدال برنز خود در اين 
مسابقات شد. در ادامه سومين و آخرين روز از رقابت هاى قايقرانى 
اسلالوم قهرمانى آسيا در ناخن نايك تايلند ركسانا رازقيان در ماده 
كاياك يك نفره بعد از راهيابى به مرحله نيمــه نهايى و فينال براى 
كسب مدال به مصاف رقباى خود رفت. رازقيان در اين مرحله در ميان 
شركت كنندگان در رده سوم ايســتاد و مدال برنز را از آن خود كرد. 
اين دومين مدال رازقيان در اين رقابت ها است كه به رنگ برنز است.

 هندبال اروپا تحت تاثير درخشش 
ايرانى ها

ورزش: شــب پيروزى ســتاره هاى ايرانى در اروپا و درخشش سه 
تفنگدار ايرانى در ليگ رومانى.  تيم ديناموبخارست رومانى كه االله كرم 
و سجاد استكى و سيد عليرضا موسوى را در اختيار دارد از هفته بيستم 
ناسيونال ليگ رومانى به مصاف تيم سوكياوا رفتند و با انجام يك بازى 
نزديك توانستند ميهمان خود را با حساب 34 بر 29 از پيش رو بردارند.

در ديگر ديدار نيز تيم مشكووبرست بلاروس كه ايمان جمالى ستاره 
تيم ملى مجارســتان و ايرانى الاصل خود را در اختيار داشت ار هفته 
هجدهم  سها ليگ به مصاف تيم گورينجه اسلوونى رفت و توانست با 
حساب 37 بر 34 اين تيم را شكست دهد؛ ايمان جمالى در اين بازى 
يك ضربه به سمت چارچوب داشت كه ثمره آن نيز يك گل براى او بود.

خبر

 سهشنبه 12/10  ساعت: 18:40
ليگ قهرمانان آسيا : الوحده امارات - پرسپوليس

زنده از شبكه سه

سهشنبه 12/10 ساعت: 18:45
ليگ قهرمانان آسيا : ذوب آهن - الاهلى عربستان

زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 12/10 ساعت: 23:15
جام حذفى آلمان : اسپورت فرونده - دورتموند

زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 12/11 ساعت: 22:00
هفته 25 لاليگا : بارسلونا - خيخون

زنده از شبكه ورزش

انگليس/  ليگ برتر
تاتنهــام 4 ............................................................... 0 استوك ســيتى

جام اتحاديه انگليس
منچستريونايتد 3 .......................................................... 2 ساوتهمپتون

 اسپانيا /  لاليگا
 اســپانيول 3 ............................................................... 0 اوساســونا
 اتلتيكومادريد 1 ............................................................... 2 بارســلونا
 بيلبائــو 3 ............................................................... 1 گرانــادا
 خيخــون 1 ............................................................... 1 ســلتاويگو
 ويارئــال 2 ............................................................... 3 رئال مادريــد

ايتاليا /  سرى آ
 پالرمــو 1 ............................................................... 1 ســامپدوريا
 كيــه وو 2 ............................................................... 0 پســكارا
 جنــوا 1 ............................................................... 1 بلونيــا
 كروتونــه 1 ............................................................... 2 كاليــارى
 ساســولو 0 ............................................................... 1 آث ميــلان
 لاتزيــو 1 ............................................................... 0 اودينــزه
 اينترميــلان 1 ............................................................... 3 آاس رم

ميز نتايج

ورزش در سيما
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كلوپ: بازيكنان قوى تر 
نيستند، مربيان 

ضعيف تر شده اند
اس اس پى ان: ســرمربى ليورپول پيش 
از آغاز ديدار تيم خود مقابل لسترسيتى 
كه شاهد اخراج سرمربى موفق خود بود، 

شايعات پيرامون نقش موثر بازيكنان لستر در اخراج مربيشان را رد كرد. يورگن كلوپ 
معتقد است: اخراج مربيان هميشه به هيات رئيسه باشگاه بستگى دارد. بازيكنان حتى 
اگر انتقاد نيز داشته باشند چون فقط با يكديگر به صحبت مى پردازند مشكلى را به وجود 
نمى آورد و ربطى به قدرتمند بودن آن ها ندارد. بازيكنان قدرتمند تر از مربيان نيستند، اين 
مربيان هستند كه نسبت به گذشته قدرت كمترى پيدا كرده اند. من تاحالا نديده ام كه 
هيات مديره با بازيكنان بنشينند و از آن ها بپرسند حالتان چطور است؟ و آن ها بگويند به 

خاطر مربى حالمان خوب نيست.

اورا: ما به مارسى
 بى احترامى كرديم

گل: ستاره ســابق منچستريونايتد و 
يونتوس كه دوباره به فوتبال فرانســه 
بازگشــته و اين بار با پيراهن المپيك 
مارسى بازى مى كند، بعد از شكست 

تحقيرآميز خانگــى مقابل رقيــب ديرينه يعنى پاريس ســن ژرمن، به جاى 
عذرخواهى، از تلاش براى تكرار نشــدن چنين اتفاقى خبر داد. پاتريس اورا 
مى گويد: ما بى دقت بوديم و فراموش كرديم فوتبــال خودمان را بازى كنيم. 
متاسف هستيم اما من نمى خواهم عذرخواهى كنم، ترجيح مى دهم از تلاش 
بيشترم خبر بدهم كه ديگر چنين اتفاقى برايمان نيفتد. پى اس جى از ما بسيار 
سرتر بود و براى هواداران متاســفم كه چنين جو خوبى در استاديوم به وجود 

آورده بودند و ما نتوانستيم از آن استفاده كنيم.

رونالدو بهترين 
پنالتى زن تاريخ لاليگا 

شد
ورزش: كريســتيانو رونالدو با گلزنى 
از روى نقطه پنالتى در مقابل ويارئال، 
يك عنوان تاريخى ديگر را به نام خود 

ثبت كرد. در پيروزى حساس رئال مادريد در ورزشگاه الِ مادريگال و بازگشت 
قوهاى سپيد از شكســت دو بر صفر و تبديل آن به پيروزى سه بر دو، رونالدو 
گل دوم تيمش را در دقيقه 74 از روى نقطه پنالتى به ثمر رســاند تا بهترين 
پنالتى زن تاريخ لاليگا شود. پيش از اين گل، ســتاره پرتغالى به همراه هوگو 
سانچز اسطوره رئال مادريد در عدد 56 مساوى بودند تا اينكه رونالدو با گلزنى 

مقابل ويارئال،  از ركورد سانچز عبور كرد.

معجزه با زلاتان
يونايتد يك جام ديگر با «مورينيو» فتح كرد

ورزش: زلاتان ايبراهيموويچ با زدن دو گل در فينال 
دراماتيك جام اتحاديه انگليــس كه يك جام ديگر 
را تقديم منچســتريونايتد مورينيو كــرد، اهميت 
حضورش را دراين تيم بيــش از پيش براى هواداران 
اين تيم روشن كرد. مهاجم سوئدى كه در مورد ادامه 
حضور او بعد از پايان اين فصل در اولدترافورد ابهامات 
زيادى مطرح است، تعداد گلهاى زده اش در 38 بازى 
اين فصل براى تيم را به عدد 26 رساند. ايبراهيموويچ 
تابستان گذشــته بعد از پايان مدت قراردادش با پى 
اس جى به صورت رايگان به يونايتد منتقل شده بود. 
گل اول او يك ضربه ايستگاهى بى نظير از فاصله دور 
بود و گل دومش كه بعــد از دو گل گابيادينى براى 
ساوتهمپتون و بازگشت اين تيم به بازى به ثمر رسيد، 
يك ضربه سر مهارنشــدنى روى سانتر اررا در دقيقه 
86 بود كه جام را تقديم شياطين سرخ كرد. يونايتد با 
بخت و اقبال بسيار بزرگى دومين جام قهرمانى خود 
در كمتر از 12 ماه را بعــد از قهرمانى در جام حذفى 
درسال گذشــته تصاحب كرد و بخش زيادى از اين 
موفقيت را مديون حضور زلاتان در خط حمله اين تيم 
است. اين وابستگى بيش از حد تيم به مهاجم سوئدى، 
براى ژوزه مورينيو مربى سرخپوشان مى تواند جنبه 

هاى خوشايند و ناخوشايند زيادى داشته باشد. چرا 
كه زلاتان علاوه براينكه براى يونايتد معجزه آفرينى 
هاى زيادى مى كند، درعين حال الهام بخش خيلى از 
مهره هاى ديگر تركيب من يونايتد است. اگر ايبرا در 
زمين حضور نداشت، يونايتد به طور حتم فينال ومبلى 
را به ساوتهمپتون باخته و در كورس رقابت براى كسب 
سهميه ليگ اروپاى فصل آينده نبود. مربى پرتغالى 
هم بعد از مسابقه به اهميت نقش زلاتان اشاره كرده 
و گفت كه تيمش برد را مديون مهاجم سوئدى است. 
چرا كه به گفته خود آقاى خاص ســاوتهمپتون در 
بيشتر دقايق اين بازى از يونايتد بهتر بوده و شايستگى 
بيشترى داشته اســت. مورينيو در كنفرانس خبرى 
ابراز اميدوارى كرد كه زلاتــان در پايان اين فصل به 
همكارى اش با اين تيم ادامه دهد:«من هرگز به هيچ 
بازيكنى التماس نمى كنم كــه در تيم بماند. اما اگر 
لازم باشد، شــايد هواداران يونايتد بتوانند به خانه او 

روند و تمام شب آنجا بمانند.»
شــايد زلاتان در حال حاضر منجى اصلى يونايتد در 
همه ديدارهاى اين تيم باشد ولى مربى سابق چلسى 
كه خيلى ها در زمان ورودش به اولدترافورد در قابليت 
هاى او براى قهرمان كردن دوباره يونايتد در ليگ برتر 

ترديدهاى زيادى مطرح كــرده بودند، بايد در مهره 
هاى ديگر تيمش هم چنين قابليت هايى پيدا كند. 

ايبرا در جام ملت هاى اروپا در فرانسه عملكرد ضعيفى 
در تيم ملى سوئد داشت و وقتى به منچستر آمد خيلى 
ها معتقد بودند كه او بعد از ترك پى اس جى در دوران 
افول به ســر مى برد. اما زلاتان خلاف اين ادعا را به 
همه ثابت كرده و در زمين همــان مهاجم بى نظير 
هميشه بود. او هراندازه از نظر شخصى غرور منحصربه 

فردى دارد، در زمين مســابقه همــواره اولويت را به 
ديگر اعضاى تيم اختصاص مى دهد. بازيكنان بزرگ 
هميشه در لحظات كليدى و روزهاى سخت تيمشان 
ارزش هاى خود را به معرض نمايــش مى گذارند و 
ايبراهيموويچ هم با عملكردى كه در ومبلى داشت، 

ثابت كرد كه از اين قاعده مستثنى نيست. 
مورينيو و يونايتد به لطف گل هاى زلاتان در ومبلى 
چهل و چهارمين عنوان قهرمانى را براى اين باشگاه 

بالاى ســر برده و با ركورد قهرمانى هاى ليورپول در 
انگليس برابرى كردند. 

ضعف هاى يونايتد و مسير طولانى پيش روى مورينيو 
براى بازگرداندن اين تيم به دوران سرالكس در ومبلى 
هم مشهود بود. اما ايبرا با گلهايش همه چيز را براى 
اين تيم آســان تر كرد. ســاوتهمپتون خط دفاعى 
يونايتد را دراين مسابقه به شــدت آزار داد و دو گل 
گابيادينــى مهاجم ايتاليايى اين تيم از اشــتباهات 
فراوان اســمالينگ پرده برداشت. در خط ميانى هم 
پل پوگبا نشان داد كه هنوز دريونايتد هويت واقعى 
اش را پيدا نكرده و 89 ميليون پوندى كه براى خريد 
او هزينه شده، رقمى بالاتر از ارزش هاى واقعى جوانى 
است كه هنوز در ابتداى راه فوتبالش قرار دارد. مايكل 
كريك هم در آســتانه 36 ســالگى نمى تواند تا ابد 
درتركيب اين تيم بازى كند تا راهنمايى براى پوگباى 
تازه وارد باشــد. خط حمله يونايتد بــدون زلاتان با 
مشكلات بزرگى روبروست و اين تيم هنوز بازيكنى 
كه بتواند در يك فصل تعداد گل  هاى زده خود را دو 
رقمى كند، دراختيار ندارد. ماتا دومين گلزن برتر اين 
تيم با 9 گل زده است و پوگبا، راشفورد و مارسيال تنها 

هفت گل به ثمر رسانده اند.

« نعمتى»  بهترين 
كماندار زن معلول جهان شد

تسنيم: بانوى كماندار معلول كشــورمان بــه عنوان بهترين 
ورزشكار اين رشته در سال 2016 انتخاب و معرفى شد.

مراســم انتخاب برترين هاى تيراندازى با كمان جهان در سال 2016 
در لاس وگاس آمريكا برگزار شد. در اين مراسم زهرا نعمتى، ملى پوش 
كشورمان با كسب بيشــترين آرا در ميان 43 هزار راى داده شده از سوى 
مردم و متخصصان اين رشته به عنوان بهترين كماندار زن معلول معرفى 
شــد. ضمن اينكه «آندره شــلبى» از آمريكا نيز به عنــوان بهترين 
كماندار مرد معلول انتخاب شــد. راى گيرى بــراى برترين هاى 

تيراندازى بــا كمان جهان بين روزهاى يك تا 31 دســامبر 
2016 صورت گرفت و نعمتى، دارنده دو مدال طلا و 

يك نقره پارالمپيك بيشترين راى را به خود 
اختصاص داد.

هشتمى 
ايران در جام جهانى 
شمشيربازى لهستان

ايسنا : تيم ملى شمشــيربازى ايران در جــام جهانى لهستان 
هشتم شد.

  تيم ملى شمشيربازى اسلحه ســابر ايران براى كسب رده هفتم جام 
جهانى لهستان به مصاف روسيه رفت و در پايان با نتيجه45-44  برابر اين 

تيم شكست خورد.
تيم ايران با نتيجه 43-38 از حريف عقب بود اما عابدينى توانست بازى 

را به تساوى 44-44 برساند.
با اين شكست تيم ايران در رده هشتم جهان قرارگرفت.

تيم ايران با تركيب مجتبى عابدينى،  على پاكدامن،  محمد 
رهبرى و محمد فتوحى و با مربى گرى پيمان فخرى 

به مصاف رقباى خود رفت.

شاملو: 
فدراسيون بوكس پير و 

فرسوده شده است
فارس: عضو اسبق تيم ملى بوكس، گفت: بدنه فدراسيون بوكس پير 

و فرسوده شده است و نياز به يك روح جوان و نيروى جوان دارد.
وى گفت: متأسفانه در حال حاضر شرايط بوكس ايران خيلى نابسامان است 

و با بوكس دنياى ما فاصله بسيار زيادى داريم. فدراسيون تلاش ها و كارهايى 
را در راستاى پيشرفت بوكس انجام مى دهد، اما چشم انداز و هدف فدراسيون 
مشخص نيست. مسوولان فدراسيون مدعى هستند براى المپيك بعدى هدف 
گذارى مى كنند كه متأسفانه از نگاه  كارشناسان اين هدف گذارى نيست و 

هدف داشتن است چرا كه براى هدف گذارى نياز به ابزار سخت افزارى 
و نرم افزارى بسيار زيادى داريم تا به اهداف مشخص مان برسيم 

كه متأسفانه در فدراسيون چه از نظر ابزار سخت افزارى 
و نرم افزارى مجهز نيست.
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مرتضى پورعلى گنجى در كانال رسمى تلگرام خود 
كه حدود 3500عضو دارد در پيام صوتى 41ثانيه اى، 
از هوادارانش خواســت براى انتخاب چهره سال 95 
استان همدان، به دوستش مرتضى تبريزى بازيكن 

ذوب آهن راى بدهند!

اينستاگرام باشگاه اورتون، با بازنشر توئيت روملو لوكاكو 
مهاجم اين تيم كه با ماسكى وحشتناك هم تيمى هايش 
را در رختكن مى ترساند، مى گويد مهاجم اين تيم به جز 
به وحشت انداختن مدافعين حريف در پايان هفته ها، در 

طول هفته مدافعان خودى را مى ترساند!

على عليپور بازيكن پرسپوليس كه بعد از درگيرى با 
رامين رضاييان در جريان تمرينات تيمش، از سوى 
برانكو موقتا اخراج و به تهران بازگردانده شــده، در 
پستى اينستاگرامى از هواداران تيمش عذرخواهى 

كرد.

كريس اسمالينگ بعد از قهرمانى منچستريونايتد در 
جام اتحاديه و عبور شياطين سرخ از رقيب ديرينه 
خود ليورپول در تعداد قهرمانى هاى تاريخ دو تيم، در 

توئيتى به تمسخر رقيب تيم  خود پرداخت.



 فناورى/ رها واعظى  مد، پديده 
جذابى است كه همه ما كم و بيش، 
آگاهانه يا ناخودآگاه، با شوق يا از روى 
اجبار، با دقت يا بى توجــه، آن را دنبال مى كنيم. 
مد در همه مســايل مربوط به زندگى وجود دارد، 
از لباس و ظاهر كه روتين ترين دســته مد است 
گرفته تا لوازم زندگى، خودرو، نماى ساختمان ها، 
كتاب هاى يك نويسنده خاص، سبك ميهمانى ها 
و حتى خريد.گســترش مد، با توسعه شبكه هاى 
اجتماعى مجازى، رنگ ديگــرى به خود گرفت. 
پيش از همه گير شدن شبكه هاى اجتماعى خاصى 
مانند اينستاگرام، فيسبوك و پينترست كه كاربران 
مى توانســتند در آن ها نمايى از زندگى خود را به 
اشتراك بگذارند، مد براى مردم تابع اصولى خاص 
بود و تنها سرويس ها و آژانس هاى تخصصى مد قادر 
به رايج كردن يك سبك مشخص در زندگى بودند 
و البته گاهى نيز فيلم ها و برنامه هاى تلويزيونى در 
ايجاد يك مد نقش داشــتند. اما امروزه، با وجود 
شــبكه هاى اجتماعى مختلــف در دنيا و افزايش 
زمان اســتفاده افرادى با سنين مختلف از فناورى 
ها، تأثيرگذارى مد در همه امور زندگى پررنگ تر و 

آسان تر شده است.

  مد در فناورى
ايــن روزها، مــد، جنبه هاى مختلفــى را در بر 
مى گيرد كه يكى از آن جنبه ها فناورى است. هر 

چند كه فناورى حوزه هاى گسترده اى دارد، اما مد 
در گسترش آن نقش بسزايى داشته است. مد در 
فناورى شامل بسيارى از موارد مختلف مى شود، 
از رنگ و برند فنــاورى گرفته تا كارآيى هاى آن 
و حتــى برنامه هايى كه قابليت اجرا بر روى يك 
نــوع فناورى را دارند.مثلاً در مورد گوشــى هاى 
هوشمند، سيستم عاملى كه استفاده از آن در يك 
كشور رايج مى شود، برندى كه استفاده از آن در 
بين افراد يك جامعه به عنوان ارزش و يا دليلى 
براى شخصيت يك فرد تلقى مى شود و يا حتى 
يك بازى بخصوص كــه در يك بازه زمانى همه 
افراد يك جامعه را درگير مى كند، جلوه اى از مد 

در فناورى به حساب مى آيد.
مــد در فنــاورى، لــوازم هوشــمند خانگى و 
سيســتم هاى هوشــمند خودروها را نيز در بر 
مى گيرد. مثلاً يك ماشين لباسشويى و يا يخچالى 
كه از امكانات هوشمند جديدى برخوردار باشد، 
خيلى زود طرفدارانش زياد مى شــوند و يا حتى 
مدلى از يك دزدگير كه قابليت هاى هوشــمند 
خاصى دارد، خيلى زود از ساير مدل هاى مشابه 
خود پيشــى مى گيــرد و اســتفاده از آن براى 

خودروهاى مختلف رايج مى شود.

  پيروى از مد در فناورى
اينكه در فناورى از مد پيروى كنيم يا نه، به موارد 
مختلفى بســتگى دارد، اين موارد شــامل ميزان 

درآمد، كارآيى و اســتفاده و چگونگى نگاه شــما 
به فناورى مى شود.اگر شــما از آن دسته افرادى 
هستيد كه به فناورى، به عنوان راهى براى آسان 
شــدن زندگى خود نگاه مى كنيــد، پس هرگز از 
مــد در فناورى پيروى نكنيد، زيرا ممكن اســت 
فناورى هاى رايج در بين اطرافيان شما، انتظارتان را 
از فناورى برآورده نكند. اين دسته افراد بهتر است 
پيش از خريد يك فناورى، كارآيى انواع مختلف آن 
را بررسى و مقايسه كنند و سپس براساس سليقه 

و درآمد خود، بهترين گزينه را انتخاب كنند؛ زيرا 
گاهى برخى فناورى هاى گران قيمت ترى كه مد 
مى شوند، نيازهاى مورد نظر ما را تأمين نخواهند 
كرد و خريد آن ها يك تجربه نافرجام خواهد بود 

كه جيبمان را نيز خالى كرده است.

  مراقب تقلبى ها باشيد
حال، اگر شما جزو آن دسته از افرادى هستيد كه 
درآمد زيادى نداريد و فناورى را براى راه افتادن 

كارهاى روزمره خود تهيه مى كنيد، بهتر است از 
بين مدل هايى كه كار راه انداز هســتند و قيمت 
به صرفه اى دارنــد، خريد كنيد. دقت كنيد كه 
هيچ وقت و به هيچ عنــوان، مدل هاى تقلبى و 
شــبيه به مدل هاى اصلى گران قيمت را نخريد، 
زيرا خريد آن ها نه تنها كارى غيرمنطقى است، 
بلكه حتى پــس از مدت كوتاهى عمر مدل هاى 
تقلبى تمام مى شود و نيازى را كه از يك فناورى 
براى راه افتادن كار خود داشتيد، تأمين نمى كند. 
همچنين شايد در ابتدا با خود فكر كنيد كه من با 
قيمتى ارزان، يك مدل شبيه به نمونه هاى گران 
قيمت را خريدم و كسى هم نمى فهمد، اما بياييد 
رك باشــيم، شما همان مقدار كم از پول خود را 
هم دور ريخته ايــد و بزودى، عواقب خريد يك 

مدل تقلبى شما را دچار دردسر خواهد كرد.

  پركاربردترين را انتخاب كنيد
البته شايد شما در هيچ يك از دسته هاى بالا قرار 
نداريد، درآمد زيــادى داريد و فناورى را نه فقط 
براى اســتفاده، بلكه براى مدل، زيبايى و برند آن 
خريد مى كنيد، در اين صورت مى توانيد سراغ مد 
برويد و براساس مد روز، آخرين و زيباترين مدل 
را خريد كنيد. البته باز هم بهتر است به كارآيى و 
نيــاز خود توجه كنيد و در بين مدل هايى كه مد 
شده اند، پركاربردترين را انتخاب كنيد، تا پس از 

خريد احساس رضايت بيشترى داشته باشيد.

زرق و برق كالاها براى فروش بيشتر

در خريد فناورى از مد پيروى نكنيد

بازسازى مثانه توسط محققان ايرانى

ايسنا: دكتر ناصر شخص سليم، مجرى طرح در خصوص طرح 
«بازسازى مثانه با استفاده از نانو داربست زيست سازگار» گفت: 
بايد براى ترميم يا جايگزينى مثانه در بيمارانى كه مثانه خود 
را از دســت داده اند يا دچار اختلال عملكردى در مثانه مى شوند، راه حل 
مناســبى پيدا كنيم زيرا راه حل هاى موجود همچون استفاده از روده با 

مشكلاتى همراه هستند. 
عضو هيأت علمى دانشــگاه پزشكى شهيد بهشتى تصريح كرد: در واقع 
دسترسى نداشتن به داربست مناسب براى افزايش حجم و بازسازى مثانه، 
مشــكل محدودكننده جراحان اورولوژيست است. وى با بيان اينكه براى 
فائق آمدن بر مشــكلات، بازســازى مثانه از طريق مهندسى بافت را در 
دستور كار قرار داديم، افزود: طرح «بازسازى مثانه با استفاده از نانو داربست 
زيست سازگار» ابتكارى در زمينه مهندسى بافت و زيست مواد است. وى 
با اشــاره به اينكه استفاده از اين داربست براى ترميم بافت مثانه در مدل 
حيوانى بزرگ با نتايج مناسب و اميدواركننده اى همراه بوده است، گفت: 
اين داربســت به عنوان يك فراورده نوآورانه در طب ترميمى و بخصوص 
ترميم بافت مثانه افراد مبتلا به مثانه نوروژنيك و سرطان مثانه كاربرد دارد. 
مجرى طرح با اشاره به اينكه برخى از مراكز تحقيقاتى بخصوص در آمريكا 
روى اين مسأله در حال كار هستند، اما هنوز روش جايگزين مناسب را به 
صورت صد در صد اعلام نكرده اند، گفت: هشت سال روى اين پروژه تحقيق 
كرديم و توانســتيم 6 مقاله در مجلات بين المللى به چاپ برسانيم. وى 
تصريح كرد: اميد داريم با تأمين منابع مالى شروع به كار كنيم و اين روش 
جايگزينى و ترميم را در ابتدا روى تعــداد زيادى حيوان انجام داده و در 

مرحله آخر اين روش را براى انسان مورد استفاده قرار دهيم.

درخواست وام شركت هاى دانش بنيان از دولت
راهبردى  كارشــناس  ايرنــا: 
سياســتگذارى علــم و فناورى 
گفــت: دولت بــه عنــوان پدر 
شركت هاى دانش بنيان بايد براى 
حل بخشى از مشــكلات آن ها 
دارايى دانشــى اين شركت ها را 
ارزيابى و متناسب با آن وام هاى 
كم يا بى بهره  را بدون اخذ ضمانت 
اعطا كند. مقيدنيا درباره راه هاى 

حمايت دولت از شــركت هاى دانش بنيان افزود: مشــكلات شركت هاى 
دانش بنيان ريشه اى و عميق اســت و بايد به طور اصولى دوباره به هدف 
و نحوه تشكيل آن ها توجه كنيم و بازنگرى داشته باشيم. اين كارشناس با 
بيان اينكه با اين شرايط چه كسانى و با چه شرايط مالى اين شركت ها را به 
وجود مى آورند، خاطرنشان كرد: اگر جواب اين باشد كه اصولاً دانشگاهيان 
بانيان اين شركت ها هستند، روشــن است كه نبايد انتظار داشت در اين 

شرايط تأمين كننده منابع مالى هم همان دانشگاهيان باشند.

فناورى بومى
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ايرنا: پژوهشگران دانشگاه تبريز موفق 
به ساخت نانوكامپوزيت هايى شده اند كه 
مى تواند به عنوان فيلم هاى بسته بندى 
ضدميكروبى در صنعــت غذايى مورد 
اســتفاده قرار گيرد. بســته بندى هاى 
حاصل از اين نانوكامپوزيت سبب كاهش 
بار ميكروبى مواد غذايى مختلف مانند 
پنير و محصولات ديگر مى شــود. بسته 

بندى مواد نقش مهمى در صنعت غذايى از مرحله توليد تا مصرف ايفا مى كند. 
به همين دليل است كه امروزه بسته بندى فعال به يكى از گرايش هاى مهم و 
پويا در بسته بندى مواد غذايى تبديل شده است. در اين روش با افزودن جزيى 
فعال يا همان مواد ضدميكروبى به فيلم بسته بندى، از افزودن نگهدارنده هاى 
شيميايى به داخل غذاها جلوگيرى مى شود. با اين كار افزون بر حفظ كيفيت و 

ايمنى غذا، عمر نگهدارى آن نيز افزايش مى يابد.

ايسنا: دانشــمندان در يــك پژوهش 
جديد موفق بــه جوان ســازى دوباره 
توليدكننده خون  بنيادى  ســلول هاى 
شــدند. اين پژوهش جديد مى تواند در 
درمان لوسمى و ديگر مشكلات خونى 
مؤثر باشد. با بالا رفتن سن، بدن ظرفيت 
خود براى توليد خون را از دست داده و 
به همين دليل احتمال بروز مشكلاتى 

مانند ضعف سيســتم ايمنى بدن، لوسمى و مشــكلات ديگر خونى افزايش 
مى يابد. بنابراين دانشــمندان با برنامه ريزى دوباره سلول هاى بنيادى سازنده 
خون، راهى را براى جوان سازى مجدد خون پيدا كرده اند و با تبديل سلول هاى 
پرتوان القايى(iPS) سلول هاى بنيادى خون ساز ساختند كه كاملاً تازه و جوان 
هستند. سلول هاى جوان سازى شده، مى توانند از بدن در برابر بروز بيمارى ها 

محافظت كرده، سطح سلامت كلى فرد را نيز ارتقا بخشند.

مهر: شــركت آركوس تبلت مقاومى به 
نام Saphir 101 طراحى كرده كه بعيد 
است، بتوانيد آن را بشكنيد يا با انداختن 

در آب از كار بيندازيد.
 اين تبلــت جان ســخت را مى توانيد 
براحتى از ارتفاع يــك مترى به زمين 
بيندازيد و مطمئن باشيد كه آسيبى به 
آن وارد نمى شود. همچنين ضربه زدن و 

تلاش براى خش انداختن نمايشگر اين تبلت هم به جايى نخواهد رسيد. اين 
تبلت در برابر گرد و خاك و توفان هم كاملاً مقاوم است. 

ايــن تبلت مجهز به يك نمايشــگر 10/1 اينچى با دقــت 1280 در 800 و 
يك دوربين 2 مگاپيكســلى براى تهيه عكس هاى سلفى در جلو و دوربين 5 
مگاپيكسلى در پشت اســت. بنابراين Saphir 101 سخت افزار قدرتمندى 

ندارد تا بهاى آن بالا نرود.

تبلت جان سخت هم از راه رسيدجوان سازى سلول هاى بنيادى خون سازافزايش ماندگارى مواد غذايى با فناورى نانو

خبر

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

فناورى

آخرين پرچمدار ال جى رسماً معرفى شد
زوميت: سرانجام پس 
از ماه هــا گمانه زنــى 
شــايعات  انتشــار  و 
مختلف، شركت ال جى 
جهانــى  كنگــره  در 
موبايــل 2017 كــه 
در بارســلوناى اسپانيا 
برگــزار مى شــود، از 
پرچمدار  جديد  نسل 

خود موســوم به جى 6، رونمايى كــرد. اگرچه ال جى پيش از اين با 
انتشار تيزرهايى، به برخى از ويژگى هاى كليدى اين گوشى هوشمند 
مانند نسبت تصوير 18:9 و بدنه ضدآب و مقاوم در برابر گرد و خاك، 
اشاره كرده بود؛ اما اين موضوع از هيجان رونمايى رسمى اين گوشى 

هوشمند نكاسته است.
ال جى با درس گرفتن از اشــتباه هاى گذشته خود، طراحى ماژولار 
را كنار گذاشــته و دقت بيشــترى را در طراحى جى 6 به خرج داده 
و از تركيب شيشــه و فلز اســتفاده كرده اســت. فريم اين گوشى، 
فلزى و تراش خورده و پنل پشــتى آن نيز از جنس شيشه است كه 
تركيب زيبا و هماهنگى را به وجود آورده اســت. ال جى اين گوشى 
را به نمايشگرى 5/7 اينچى با رزولوشن +QHD يا 2880 × 1440 
پيكسل، نســبت تصوير نامتعارف 18:9 و گوشه هاى انحنادار مجهز 
كرده اســت. حاشيه  هاى نمايشگر جى 6 بسيار باريك هستند و اين 
موضوع باعث مى شود تا با وجود بزرگ بودن نمايشگر، در دست گرفتن 
گوشى دشوار نباشد. ال جى موفق شده است اين نمايشگر 5/7 اينچى 
را در بدنه  اى با ابعاد مشابه گوشى هاى 5/2 اينچى جا دهد كه جالب 
توجه است. ال جى معتقد است كه نسبت 18:9 به استاندارد جديدى 
بدل خواهد شد. در حال حاضر شركت هايى مانند آمازون در حال تهيه 
محتواى خود با نســبت 18:9 هستند. جى 6 از فناورى HDR10 و 
دالبى ويژن پشتيبانى مى كند كه باعث مى شود، كيفيت تصوير وارد 
مرحله جديدى شــود. اين گوشــى از پردازنده اسنپدراگون 821 و 
چهار گيگابايت حافظه رم برخوردار اســت و با هدف بهبود كيفيت 
صداى خروجى، اين گوشــى به مبدل ديجيتال به آنالوگ 32 بيتى 

چهارگانه مجهز شده است. 
اين گوشــى از دوربين دوگانه 13 مگاپيكسلى و حسگر اثر انگشت 
در پشت بدنه و دوربين جلويى پنج مگاپيكسلى برخوردار است و از 
پورت USB نوع C در آن اســتفاده شده است. جى 6 به همراه رابط 
كاربرى جديد ال جى، موســوم به UX 6,0 و در ســه رنگ نقره اى، 

مشكى و سفيد روانه بازار مى شود.

ساده اما رقيب هوشمندها!
ترنجى: تا پيش از روى 
گوشى هاى  آمدن  كار 
هوشمند، همه كارهاى 
خــود از قبيل تماس 
گرفتن و پيام دادن را 
با همين گوشــى هاى 
ســاده انجام مى داديم. 
اوضــاع  امــا  حــالا 
فــرق كــرده و همين 

گوشــى هاى ســاده هم پيشــرفت كرده اند. از جمله اين گوشى هاى 
ساده بايد به گوشى هاى شــركت نوكيا اشاره كرد؛ گوشى هايى مانند 
نوكيا 150، 216 و 222 و حتى گوشى هاى قديمى تر كه شامل نوكيا 
3210، 3310 و 5110 مى شدند. درست است كه اين قبيل گوشى ها 
اكنون خيلى ابتدايى و ناكارآمد به نظر مى رســند، اما يادمان باشد كه 
زيربناى گوشى هاى هوشمند امروزى هستند. مدتى است اين شايعه 
درگرفته كه برخى از شركت ها خيال دارند دوباره دستى به سر و گوش 
گوشــى هاى ساده و قديمى خود بكشــند و آن ها را رهسپار بازارهاى 
موبايل كنند، اما خوب است بدانيد كه اين حرف زياد هم در حد شايعه 
نيست، چون شــركت معتبرى مانند HMD كه چند صباحى است 
متولى توليد گوشى هاى موبايل با برند نوكيا شده دست به كار بازسازى 
و يا به عبارت درست تر تازه سازى گوشى هاى ساده و قديمى نوكيا شده 
و در اين زمينه گوشــى نوكيا 3310 را سر و سامان داده و به همايش 
جهانى موبايل سال 2017 آورده است. اين كار شركت HMD شايد 
در نظر اول قدرى خنده دار به نظر برســد و از خود بپرســيد كه چه 
كسى حاضر است تا با وجود انواع و اقسام گوشى هاى هوشمند داراى 
قابليت هاى آن چنانى دوباره به سمت و سوى گوشى هاى قديمى نوكيا 
برود اما خالى از لطف نيست اگر بدانيد كه در سال گذشته ميلادى 35 

ميليون دستگاه گوشى  ساده نوكيا به فروش رفته است!
به زبان آمار و ارقام بايد گفت كه گوشى هاى ساده موبايل سهم 8/9 
درصدى از فروش را به خود اختصاص داده اند؛ يعنى در مجموع 396 
ميليون گوشــى موبايل ساده سال گذشته ميلادى در سراسر جهان 
فروخته شده است و بدين ترتيب بايد گفت چنين گوشى هايى تنها 

يك قدم با ميزان فروش گوشى هاى سامسونگ فاصله دارند!

گرانى 25 درصدى واردات قانونى تلفن همراه
هيأت  عضــو  فارس: 
فدراســيون  رئيســه 
واردات بــا بيان اينكه 
حلقه هــاى معيــوب 
واردات  در  قانونــى 
همراه  تلفن  گوشــى 
منجر به گران شــدن 
واردات قانونى مى شود، 
گفت: واردات رســمى 

گوشــى تلفن همراه 25 درصد گران تر از قاچاق آن تمام مى شــود. 
حسين غروى افزود: يكى از حلقه هاى معيوب مربوط به بحث ماليات 
بر ارزش افزوده است. دولت به دنبال حقوق قانونى خود ماليات ارزش 
افزوده را از واردكنندگان شناسنامه دار دريافت مى كند، اين در حالى 
است كه در سطح عرضه، خريداران گوشى تلفن همراه به هيچ وجه 
آن را پرداخت نمى كنند. وى بيان داشــت: مثلاً در يك گوشى تلفن 
همراه به ارزش يك ميليون تومان، ممكن است شاهد اختلاف قيمت 
100 هزار تومانى بين كالاى قاچاق و رسمى فقط از ناحيه پرداخت 
نكردن ماليات ارزش افزوده باشيم و وقتى ساير حقوق و عوارض را نيز 
در نظر مى گيريم، مى بينيم كه واردات قانونى، مبلغى حدود 25 درصد 

نسبت به قاچاق اضافه هزينه دارد.

بازار همراه

حل جدول شماره قبل

1- كفش چهارپا- عوارض قديمي ها - 
محل كار پزشك

در  تبريز  نماينده  تركي-  مادر   -2
شاخه  ايران-  فوتسال  سوپرليگ 

مذهبي حاكم بر عربستان
اشرافي  لقب  بوكس-  واحد   -3

اروپايي- از هم جدا شدن
بار  با  ذره  بودن-  دريافت  قابل   -4

منفي در اتم
قلب  دستي-  كيف  اول-  عدد   -5

قرآن- سراي مهر و كين
بسيار گرامي- چندين  6- ترك شده- 

ملت
اصلي-  غير  كالاي  فاصله-  حرف   -7

جمع رايحه
8- به ظاهر طلاست- هم جنس- اهرم

خرس  يعقوب-  فرنگي  صورت   -9
چيني- روستا

10- بخشي از دستگاه گوارش- از آخر 
بخوانيد شهر آرزوست- سواكردن

گوشى  و  رايانه  اينترنتي  سرقت   -11
كه  خطرناكى  بيماري  همراه-  تلفن 
 - گرفت  آفريقا  در  زيادى  قربانيان 

شهري صنعتي در آلمان - من + شما
12- شهر مرزي سيستان و بلوچستان- 

اندوهگين
موي  سفيد  مطلوب-  و  محبوب   -13

شاهنامه- شعله آتش
بلغارستان-  در  بندري   - جاهل   -14

پايتخت يونان
سوئيسي    ، آلماني  نويسنده   -15
«گرگ بيابان» - نقطه ثقل- ميوه نيكو

اين نوع بيمه  1- ماهي كنسروي- در 
اتومبيل در مقابل خطرات سرقت كلى 
تحت  تصادف  و  انفجار  آتش سوزى  و 

پوشش قرار مي گيرد
2- اعمال و فرايض حج- تهيه ديدن- 

ابريشم ناخالص
از  عربي-  زبان  در  ضميري   -3
دو  از  يكي  تسنن-  اهل  شاخه هاي 

جنس
4- صحيح - حرف ضميري انگليسي- 

ماركي براي لوازم صوتي و تصويري
كاهنده  لوازم  از  دزد-  آذري-  نام   -5

اصطكاك در خودرو
6- كوه- كيف پشتي- خلاصه شده

7- باهوش- پايتخت اوگاندا- گشاده
 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم

 با ما تماس بگيريد

qudspuzzle@yahoo.com

جدول
محمدرضا على زاده

۶۹۲۲

 افقى

 عمودى
از خانواده سبز- ساختمان و  8- رنگي 

سازنده اش- وزن ها
كوچك  خودروي   - رازي  زادگاه   -9

حمل بار- بيماري حيوانات
10- گشاده- لنز- لقب تيمور گوركاني

11- بوكسور آمريكايي كه چندى پيش 
درگذشت و اولين كسي بودكه موفق به 
شكست محمد علي كلي شد - پاندول- 

يك و يك
داشتن-  دوست  خانگي-  آسياب   -12

توانايي داشتن
در  كيلومتري   525 اي  رودخانه   -13
سفره  ريزد-  مي  سن  به  كه  فرانسه 
تبادل  و  توليد  فضاى  پليس  طعام- 

اطلاعات
14- سيني بزرگ - يار سامسون- چيده 

شده
15- زادگاه حضرت عيسي(ع)- شهريه
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